
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 19497, 19539 
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 19497, 19532, 19533,

19534, 19538, 19539, 19546 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 3363 έως 3444,

σελ. 19498 - 19519 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

19520 - 19531
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-

σεων: 
i. µε θέµα «Ανάγκη άµεσης διερεύνησης του εργατικού δυ-

στυχήµατος στο Καναλάκι Πρέβεζας και στήριξης των οικο-
γενειών των θυµάτων», σελ. 19532 

ii. µε θέµα: «Μαζικές απολύσεις από την εργολάβο εταιρεία
«Εdilmac» στο µεταλλείο Ολυµπιάδας στη Χαλκιδική», σελ.
19534 

iii. µε θέµα: «Δεκάδες λανθασµένες fast-track αποφάσεις
συνταξιοδότησης µειώνουν δραµατικά το ποσό της σύνταξης
Δηµοσίων υπαλλήλων- εκπαιδευτικών - µε µικρό αγροτικό ει-
σόδηµα, κατά 30 και 60%, χωρίς να προβλέπεται από το
νόµο», σελ. 19535 

iv. µε θέµα: «Επιβεβληµένη η έκδοση του Κανονισµού Φορ-
τοεκφορτωτικών Εργασιών Λιµένος και Ξηράς», σελ. 19537 

v. µε θέµα: «Να δοθεί ξανά η δυνατότητα ρύθµισης απο-
πληρωµής οφειλών δανείων που χορηγήθηκαν από ιδία κε-
φάλαια του Οργανισµού Εργατικής Κατοικίας (ΟΕΚ)», σελ.
19539 

β) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων:
i. µε θέµα: «Αδικαιολόγητη εξαίρεση περιοχών που έχουν

κηρυχθεί σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης από την Υπουρ-
γική Απόφαση (Υ.Α) για ειδική µοριοδότηση υποψήφιων των
πανελλαδικών εξετάσεων», σελ. 19540 

ii. µε θέµα: «Ανάγκη διαφορετικής αντιµετώπισης των υφι-
στάµενων εξαθέσιων σχολείων της υπαίθρου ως προς τις λει-
τουργικές µεταβολές», σελ. 19542 

iii. µε θέµα: «Σκοπεύει να συµµορφωθεί το Υπουργείο Παι-
δείας µε την απόφαση της Αρχής Προστασίας Δεδοµένων
Προσωπικού Χαρακτήρα για την απαλλαγή από το µάθηµα
των Θρησκευτικών προκειµένου να αποφευχθεί νέα διεθνής
καταδίκη και διασυρµός της χώρας για παραβίαση ανθρωπί-
νων δικαιωµάτων;», σελ. 19544 

4. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-
τέρας 19 Σεπτεµβρίου 2022, σελ. 19538 
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σελ.19497 - 19546
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ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  Β. , σελ. 19535, 19536, 19537, 
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ΜΑΚΡΗ  Ζ.  , σελ. 19541, 19542, 19543, 
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ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 19532, 19533
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ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΗ’

Παρασκευή 16 Σεπτεµβρίου 2022



Αθήνα, σήµερα στις 16 Σεπτεµβρίου 2022, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 9.13’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΟΔΥΣΣΕΑ ΚΩΝΣΤΑΝ-
ΤΙΝΟΠΟΥΛΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 15-9-2022
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΠΖ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
15 Σεπτεµβρίου 2022, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο των

σχεδίων νόµων: 1) «Κύρωση του Πρωτοκόλλου στη Συνθήκη του
Βορείου Ατλαντικού για την προσχώρηση της Δηµοκρατίας της
Φινλανδίας» και 2) «Κύρωση του Πρωτοκόλλου στη Συνθήκη του
Βορείου Ατλαντικού για την προσχώρηση του Βασιλείου της
Σουηδίας».)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Ευάγγελο Λιάκο, Βουλευτή Β’ Δυτικής Αττικής, τα ακό-
λουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΗ’

Παρασκευή 16 Σεπτεµβρίου 2022



19498 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΗ’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19499



19500 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΗ’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19501



19502 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΗ’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19503



19504 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΗ’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19505



19506 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΗ’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19507



19508 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΗ’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19509



19510 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΗ’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19511



19512 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΗ’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19513



19514 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΗ’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19515



19516 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΗ’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19517



19518 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΗ’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19519



19520 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΗ’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19521



19522 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΗ’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19523



19524 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΗ’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19525



19526 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΗ’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19527



19528 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΗ’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19529



19530 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΗ’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19531



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα τα εξής:

«Με την παρούσα σάς ενηµερώνουµε, σχετικά µε τη συζήτηση
των επικαίρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου την Παρασκευή 16 Σεπτεµβρίου 2022, ότι οι επίκαιρες
ερωτήσεις που θα συζητηθούν σήµερα είναι οι εξής: Η υπ’ αριθ-
µόν 985/8-9-2022 επίκαιρη ερώτηση, η υπ’ αριθµόν 989/9-9-2022
επίκαιρη ερώτηση και η υπ’ αριθµόν 1/12-9-2022 επίκαιρη ερώ-
τηση κατ’ άρθρον 130 παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βου-
λής θα απαντηθούν από την Υφυπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων, την κ. Ζωή Μακρή. Η υπ’ αριθµόν 982/7-9-2022,
η υπ’ αριθµόν 996/12-9-2022 επίκαιρη ερώτηση, η υπ’ αριθµόν
6803/3-8-2022 αναφορά - ερώτηση και η υπ’ αριθµόν 1000/12-9-
2022 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθούν από τον Υπουργό Εργα-
σίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, κ. Τσακλόγλου. Η υπ’ αριθµόν
1002/12-9-2022 επίκαιρη ερώτηση που απευθύνεται προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων δεν θα απαντηθεί λόγω
αναρµοδιότητας».

Ξεκινάµε τη συζήτηση µε τη δεύτερη µε αριθµό 982/793-2020
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Πρέβεζας του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς, κ. Κωνσταντίνου
Μπάρκα προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων, µε θέµα: «Ανάγκη άµεσης διερεύνησης του εργατικού δυ-
στυχήµατος στο Καναλάκι Πρέβεζας και στήριξης των
οικογενειών των θυµάτων».

Έχετε τον λόγο για δύο λεπτά, κύριε συνάδελφε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η Πρέβεζα θρηνεί. Την προηγούµενη Κυριακή

δύο εργαζόµενοι έχασαν τη ζωή τους κάνοντας τη δουλειά τους,
στην εργασία τους. Το τραγικό αυτό γεγονός, κύριε Υπουργέ,
φέρνει για µια ακόµα φορά στην επιφάνεια την ανάγκη τήρησης
και βελτίωσης του συνόλου των όρων που προστατεύουν τους
εργαζοµένους κατά την άσκηση της εργασίας τους. Υπάρχει
ανάγκη ενίσχυσης του θεσµικού πλαισίου για την υγιεινή και
ασφάλεια στους χώρους εργασίας και την εντατικοποίηση των
ελέγχων. Δυστυχώς συγκεκριµένες κυβερνητικές επιλογές το
2019, όπως µεταξύ άλλων η ουσιαστική υποβάθµιση του Σώµα-
τος Επιθεώρησης Εργασίας και το πάγωµα των προσλήψεων που
τη συνόδευσε συµβάλλουν στην αδυναµία ουσιαστικού ελέγχου
για την τήρηση της εργασιακής και εργατικής νοµοθεσίας. 

Στο Νοµό της Πρέβεζας, κύριε Υπουργέ, φαντάζοµαι και
στους υπόλοιπους νοµούς της χώρας, εργατικοί φορείς έχουν
πολλές φορές επισηµάνει την έλλειψη προσωπικού στο τοπικό
παράρτηµα του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας αλλά και του
Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας εν γένει στη χώρα µας. 

Κύριε Υπουργέ, επειδή είµαι βέβαιος ότι τέτοιου είδους γεγο-
νότα δεν είναι πεδίο αντιπολιτευτικής ρητορικής και έντασης, τα
ερωτήµατα είναι πολύ απλά. Ποιος είναι ο αριθµός των επιθεω-
ρητών ασφάλειας και υγιεινής της εργασίας που υπάγονται στο
τοπικό παράρτηµα Πρέβεζας; Σε πόσες ενέργειες έχει προβεί το
Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας τα τελευταία χρόνια για την ενη-
µέρωση των εργαζοµένων του Νοµού Πρέβεζας και των υπολοί-
πων νοµών για τους επαγγελµατικούς κινδύνους κατά την
άσκηση των καθηκόντων τους στους χώρους εργασίας; Σε ποιες
ενέργειες, κύριε Υπουργέ, είναι διατεθειµένο το Υπουργείο και
εσείς να προβείτε για την άµεση στήριξη των οικογενειών των
θυµάτων;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµε, κύριε Μπάρκα, κατ’ αρχάς επιτρέψτε µου να ξεκι-

νήσω την τοποθέτησή µου εκφράζοντας τα θερµά µου συλλυπη-

τήρια στις οικογένειες και τους οικείους των δύο άτυχων ανδρών
και να ευχηθώ ταχεία και πλήρη ανάρρωση στο τρίτο εµπλεκό-
µενο άτοµο που τραυµατίστηκε κατά τη διάρκεια του ατυχήµα-
τος. 

Το εργατικό ατύχηµα σηµειώθηκε στις 4-9-2022 στις εγκατα-
στάσεις της επιχείρησης υδατοκαλλιέργειες µε την επωνυµία «Ιχ-
θυοτροφεία Χόχλας Ανώνυµη Βιοµηχανική Εταιρεία». Το µοιραίο
γεγονός έγινε όταν τρεις εργαζόµενοι της επιχείρησης πήγαν να
επισκευάσουν τις δεξαµενές της καλλιέργειας στην οποία εργά-
ζονταν. Συγκεκριµένα οι δυο άτυχοι άντρες, που τελικά έχασαν
τη ζωή τους, απασχολούνταν στην εταιρεία συντήρησης των εγ-
καταστάσεων της ιχθυοκαλλιέργειας και ήταν δηλωµένοι στον
πίνακα του προσωπικού της. Κατά τον χρόνο που οι εργαζόµενοι
έκαναν εργασίες στεγάνωσης της δεξαµενής ψαριών σηµει-
ώθηκε έκρηξη που, δυστυχώς, απέβη µοιραία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν ακούω.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Λίγο πιο δυνατά θα µιλάω.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Συγγνώµη, κύριε Υπουργέ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Δεν θέλετε να τα πω από την αρχή,
κύριε Μπάρκα, σωστά;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Όχι, όχι τα ακούω. Απλώς δεν…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Αυτά είναι τα περιστατικά όπως κα-
ταγράφηκαν από τις αρµόδιες υπηρεσίες. Το ΣΕΠΕ, µετέβη
άµεσα στον τόπο του ατυχήµατος προκειµένου να διενεργήσει
αυτοψία για τις συνθήκες κάτω από τις οποίες προέκυψε το τρα-
γικό συµβάν. Η έκθεση έρευνας της επιθεώρησης ασφάλειας και
υγείας στην εργασία για τα αίτια του παρόντος εργατικού δυ-
στυχήµατος θα συνταχθεί αµέσως µετά τη συλλογή όλων των
απαιτούµενων στοιχείων και µαρτυριών και θα διαβιβαστεί στην
αρµόδια εισαγγελική αρχή. Υπενθυµίζω ότι στον τόπο του ατυ-
χήµατος υπήρξε και τρίτος εργαζόµενος ο οποίος επέζησε από
την έκρηξη, αλλά δεν είναι ακόµα σε θέση να δώσει µαρτυρική
κατάθεση. Να σηµειώσουµε ότι στις επιχειρήσεις ιχθυοκαλλιέρ-
γειας δεν απαιτείται η έκδοση πιστοποιητικού πυροπροστασίας,
όπως ενηµέρωσε το ΣΕΠΕ η αρµόδια πυροσβεστική υπηρεσία. 

Αυτά είναι, κύριε Μπάρκα, όπως συνέβησαν κι όπως σας είπα
βρισκόµαστε σε αναµονή του πορίσµατος του ΣΕΠΕ. Επαναλαµ-
βάνω, εκφράζω τη βαθιά θλίψη και συλλυπητήρια στους οικείους
των θανόντων. 

Σχετικά µε το ερώτηµά σας για τη στήριξη των οικογενειών
των θανόντων, εφόσον το παρόν συµβάν χαρακτηριστεί από την
Επιθεώρηση Εργασίας ως εργατικό ατύχηµα, θα τύχουν πλήρως
της εφαρµογής οι αντίστοιχες ρυθµίσεις. Δηλαδή, θα χορηγηθεί
στους δικαιούχους συγγενείς σύνταξη λόγω θανάτου του ασφα-
λισµένου και θα χορηγηθούν οι σχετικές κοινωνικές παροχές και
επιδόµατα.

Στο άλλο κοµµάτι της ερώτησής σας θα αναφερθώ στη δευ-
τερολογία µου.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Μπάρκα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου.
Κατά την διάρκεια της τελευταίας περιόδου της κυβέρνησης

του ΣΥΡΙΖΑ ήµουν Υφυπουργούς Εργασίας έχοντας στο χαρτο-
φυλάκιό µου το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας και τον ΟΑΕΔ. Δεν
ξέρω αν είστε ενήµερος γι’ αυτό. Φαντάζοµαι δεν θα το γνωρί-
ζατε. 

Με λυπεί το γεγονός ότι δεν απαντήσατε στα βασικά ερωτή-
µατα. Θα σας δώσω εγώ στοιχεία. Δεν απαντήσατε για το πό-
σους επιθεωρητές έχει το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας στην
Πρέβεζα, τι έχετε κάνει για να ενισχύσετε το Σώµα Επιθεώρησης
Εργασίας, αν το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας ως φορέας ελέγ-
χου της ασφάλειας εργασίας των ανθρώπων των εργαζοµένων
είναι εκεί για να ενηµερώνουν τους τρόπους κ.λπ.. 

Αφού θέλετε στοιχεία θα σας τα πω εγώ. Το Τµήµα Επιθεώρη-
σης Εργασίας Πρέβεζας - Λευκάδας που εδρεύει στην Πρέβεζα
κι έχει να ελέγξει µια πλειάδα, ένα µεγάλο φάσµα εταιρειών και
επιχειρήσεων, έχει τρεις επιθεωρητές. Για να µπορέσει να ελέγ-
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ξει Πρέβεζα και Λευκάδα. Δεν γνωρίζετε ότι είναι δυο περιοχές
που το καλοκαίρι αυξάνουν πάρα πολύ τον όγκο εργασίας τους.
Το Τµήµα Επιθεώρησης Ασφάλειας και Υγείας της Εργασίας, δη-
λαδή το τµήµα του ΣΕΠΕ που επιβλέπει αν τηρούνται οι όροι υγι-
εινής και ασφάλειας στους χώρους εργασίας, εδρεύει στην
Άρτα. Έχει υπό την ευθύνη του τους Νοµούς Άρτας, Πρέβεζας,
Λευκάδας. Αυξάνει ο όγκος των επιχειρήσεων που πρέπει να
ελέγξει. Έχει δύο επιθεωρητές, κύριε Υπουργέ. Δηλαδή, σε µια
περιοχή τριών νοµών έχουµε τρεις επιθεωρητές για τα εργα-
σιακά, για τις συµβάσεις εργασίας και δύο για την υγιεινή και
ασφάλεια. 

Τι έχετε κάνει, κύριε Υπουργέ –όχι εσείς-, τι έχει κάνει η Κυ-
βέρνησή σας; Το 2021, µε τον ν.4808 µετατρέψατε, ουσιαστικά,
το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας σε Ειδική Γραµµατεία του
Υπουργείου Εργασίας, δηλαδή ένα τµήµα το οποίο είχε ουσια-
στικό ρόλο στο οργανόγραµµα του Υπουργείου Εργασίας, το
υποβαθµίσατε και το κάνατε ειδική γραµµατεία. Τότε το είχαµε
καταγγείλει µαζί µε το ΚΚΕ και είχαµε πει ότι αυτή η ρύθµιση
είναι και αντισυνταγµατική. Είχαµε καταθέσει και ένσταση αντι-
συνταγµατικότητας. 

Τι είχατε πει εσείς, κύριε Υπουργέ, και η Κυβέρνησή σας; Εί-
χατε πει ότι αµέσως στις εκλογές του 2019 η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας υποβάθµισε το Σώµα Επιθεώρησης Εργα-
σίας. Δηλαδή εσείς µπήκατε στη διαδικασία όχι µόνο να µη διεκ-
δικείτε την παραπάνω ασφάλεια των εργαζοµένων αλλά να
υποβαθµίζετε τον ρόλο του Σώµατος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου ένα λεπτό παραπάνω.
Το 2017 ο ΣΥΡΙΖΑ, αυτή η «ανάλγητη» κυβέρνηση, υλοποίησε

το άνοιγµα Τµηµάτων Επιθεώρησης Εργασίας σε πάνω από έξι
νοµούς της χώρας που είχαν κλείσει το 2014 µε κυβέρνηση Νέας
Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ. Αύξησε τις οργανικές θέσεις, κύριε
Υπουργέ, από οκτακόσιες είκοσι εννέα σε εννιακόσιες εβδο-
µήντα. Προχώρησε σε προσλήψεις και µετατάξεις υπαλλήλων,
αυξάνοντας τον αριθµό όσων υπηρετούν στο Σώµα Επιθεώρη-
σης Εργασίας κατά 35%. 

Εσείς ως Κυβέρνηση τι κάνατε; Μειώσατε τους υπηρετούντες
σε επτακόσιους. Μετακινείτε, σύµφωνα µε το Σωµατείο Εργαζο-
µένων του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας, υπαλλήλους από
περιφερειακές υπηρεσίες, προκειµένου να στελεχώσουν τη νέα
κεντρική διοίκηση της Ανεξάρτητης Αρχής Επιθεώρησης Εργα-
σίας εδώ στην Αθήνα. Από ελέγχους, το 2019 έκλεισε µε οκτώ
χιλιάδες ελέγχους. Το 2018, είχαµε πενήντα τρεις χιλιάδες ελέγ-
χους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω.
Εσείς, κύριε Υπουργέ, έχετε κάνει οριακά σαράντα µία χιλιά-

δες ελέγχους.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ, κύριε Μπάρκα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Επιτρέψτε µου κάτι τελευταίο.
Δελτίο Τύπου της Οµοσπονδίας Συλλόγων Τεχνικών Επιχειρή-

σεων Ελλάδος. Το δελτίο εκδόθηκε το 2022. Τι λέει; «Σε «µαύρο»
ρεκόρ παραπέµπουν τα προσωρινά στοιχεία για τα εργατικά ατυ-
χήµατα της χώρας µας τους πρώτους οκτώ µήνες του ’22. Η
Οµοσπονδία Συλλόγων Τεχνικών Επιχειρήσεων Ελλάδος κατέ-
γραψε ήδη εξήντα επτά ατυχήµατα στα οποία τριάντα τρεις ερ-
γαζόµενοι έχασαν τη ζωή τους».

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να απαντήσετε στα βασικά αυτά ερω-
τήµατα, τι κάνετε για να στηρίξετε το Σώµα Επιθεώρησης Εργα-
σίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Μπάρκα, επιµένετε να βάζετε θέµα γενικευµένης έλλει-
ψης κρατικής µέριµνας για τους εργαζόµενους συνολικά µε
αφορµή το ατύχηµα που συζητάµε. Είναι, πράγµατι, ανείπωτη

τραγωδία να χάνονται άνθρωποι εν ώρα εργασίας, όµως πιστεύω
ακράδαντα –το είπατε κι εσείς προηγουµένως στην πρωτολογία
σας- ότι δεν προσφέρονται τα εργατικά ατυχήµατα για την όποια
µικροπολιτική. Αν έχει υπάρξει κάποια διοικητική παράλειψη που
οδήγησε στο συµβάν, θα φανεί όταν ολοκληρωθεί ο έλεγχος της
Επιθεώρησης Εργασίας.

Σ’ αυτό που αναφερθήκατε στη δευτερολογία σας περί ρα-
γδαίας αύξησης των θανατηφόρων ατυχηµάτων, είχα ερώτηση
τη Δευτέρα που µας πέρασε, νοµίζω. Αυτό δεν προκύπτει από
κανένα στοιχείο. Φέτος έχουµε µόνο µια αύξηση µέχρι τον µήνα
Αύγουστο που έχουµε κάποια στοιχεία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Μα, έχουµε αύξηση φέτος.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Κύριε Μπάρκα, αναφερθήκατε σε ρα-
γδαία και διαρκή αύξηση. Τα δύο προηγούµενα χρόνια είχαµε
µείωση και σε σχέση µε τα χρόνια που ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ στην εξου-
σία. Δεν θέλω να πω κάτι συγκεκριµένο, αλλά δεν υπάρχει κάποια
τάση. Να τα δείτε όλα αυτά. Πουθενά καµµία χώρα στον κόσµο,
όσο αναπτυγµένο κοινωνικό κράτος και αν έχει και όσο προστα-
τευτική και να είναι µε τους εργαζόµενους, δεν έχει καταφέρει
να εξαλείψει τα εργατικά ατυχήµατα. Το Υπουργείο Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων επί των ηµερών µας έχει ανεξαρτητοποι-
ήσει το ΣΕΠΕ και του έχει δώσει ρόλο και σηµαντικά εργαλεία
για να αναπτύξει τους ελεγκτικούς µηχανισµούς του. 

Σ’ αυτό που αναφερθήκατε ότι αυτό είναι υποβάθµιση, ένα
πράγµα θυµάµαι. Είµαι αρκετά µεγαλύτερός σας. Ένα πράγµα
που θυµάµαι να λένε πάντα οι επιχειρηµατίες που δεν ήταν φίλα
προσκείµενοι προς την κυβέρνηση ήταν ότι οποτεδήποτε ήθελαν
να κάνουν κάτι, τους έστελναν τη Φορολογική Αρχή και την Επι-
θεώρηση Εργασίας. Ήδη αυτό σταµάτησε να λέγεται για τη Φο-
ρολογική Αρχή. Ακράδαντα πιστεύουµε ότι θα κάνει έτσι όπως
πρέπει να κάνει το έργο της και η Ανεξάρτητη Αρχή της Επιθεώ-
ρησης Εργασίας.

Σκοπός του εγχειρήµατος είναι η αναδιοργάνωση και ο ουσια-
στικός εκσυγχρονισµός των υπηρεσιακών µονάδων της Επιθεώ-
ρησης Εργασίας. Απώτερος στόχος της προσπάθειας είναι η
ενδυνάµωση της διοικητικής ικανότητας των µονάδων της Επι-
θεώρησης, µε αποτέλεσµα την πληρέστερη ενηµέρωση για τους
ορθούς κανόνες υγιεινής και ασφάλειας των εργαζοµένων, τους
εντατικότερους ελέγχους των επιχειρήσεων και την αποφυγή ερ-
γατικών ατυχηµάτων.

Για τα νούµερα των πόσων εργάζονται αναφερθήκατε κι εσείς
προηγουµένως. Έτσι είναι τα πράγµατα. Οι επιθεωρητές αυτοί
κατά τα έτη 2021 και 2022 έχουν πραγµατοποιήσει στην Περιφε-
ρειακή Ενότητα Πρέβεζας -όχι στους άλλους δύο νοµούς που
αναφερθήκατε προηγουµένως- εκατόν τρεις ελέγχους, ενώ
έχουν διερευνήσει και τριάντα εργατικά ατυχήµατα. Το ΣΕΠΕ στο
πλαίσιο των ελέγχων του έχει ξεκινήσει τη διενέργεια ελέγχων
των αγροτικών επιχειρήσεων στις οποίες συµπεριλαµβάνονται
και οι ιχθυοκαλλιέργειες και ειδικώς αυτές των περιοχών Άρτας,
Πρέβεζας και Λευκάδας. 

Σε κάθε περίπτωση, µε την έκδοση του οργανογράµµατος της
Επιθεώρησης Εργασίας µε τη νέα της διοικητική µορφή θεω-
ρούµε πως θα διασφαλιστεί η έγκαιρη και αποτελεσµατική πα-
ρουσία µε µεγαλύτερη επάρκεια σε όλη τη γεωγραφική επικρά-
τεια της χώρας.

Κλείνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω ότι δεν µπορεί κανείς να
αµφισβητήσει ότι η υφιστάµενη νοµοθεσία προστατεύει την υγι-
εινή και ασφάλεια των εργαζοµένων. Οι παρεµβάσεις µας στη δι-
οικητική ενδυνάµωση των ελεγκτικών µηχανισµών είναι
συστηµατικές και συνεχόµενες και σ’ αυτόν τον δρόµο θα συνε-
χίσουµε. 

Μακάρι, κύριε Μπάρκα, να υπήρχε ένας τρόπος να αποτρα-
πούν όλα τα εργατικά ατυχήµατα, όµως, τουλάχιστον για το προ-
βλεπτό µέλλον -ας είµαστε ειλικρινείς µεταξύ µας- κάτω από
οποιοδήποτε σύστηµα παραγωγής -και όχι µόνο στη χώρα µας,
αλλά και διεθνώς- αυτό δεν είναι κάτι που φαίνεται εφικτό και νο-
µίζω ότι αυτό το γνωρίζετε πολύ καλά. Βεβαίως, χρέος της πολι-
τείας είναι η διαµόρφωση και η τήρηση του νοµοθετικού
πλαισίου, η τήρηση όλων των προβλεπόµενων κανόνων ασφα-
λείας και φυσικά η τιµωρία εκείνων των εργοδοτών που παρανο-
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µούν και η στήριξη των εργαζοµένων, ειδικά όταν τα ατυχήµατα
στην εργασία τους µπορεί να τους στοιχίσουν τη ζωή. Αυτά υπο-
στηρίζουµε και αυτά θα κάνουµε και στη συγκεκριµένη περί-
πτωση. 

Δεν µπορώ να σας πω κάτι πιο συγκεκριµένο, γιατί δεν έχω την
τελική έκθεση του ΣΕΠΕ. Επαναλαµβάνω ότι αν χαρακτηριστεί
ως εργατικό ατύχηµα –που νοµίζω πως προς τα εκεί πηγαίνουµε-
, θα έχουµε την εφαρµογή του νόµου για την αποζηµίωση των
οικογενειών των εργαζοµένων και προφανώς αν παρατηρηθούν
αντίστοιχες ευθύνες της επιχείρησης, θα έχουµε και τις αντίστοι-
χες κυρώσεις και προς αυτή την κατεύθυνση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα συζη-

τηθεί η τέταρτη µε αριθµό 998/12-9-2022 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Λεωνίδα Στολτίδη προς τον Υπουργό Ερ-
γασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Μαζικές απολύσεις
από την εργολάβο εταιρεία «ΕDILMAC» στο µεταλλείο Ολυµπιά-
δας στη Χαλκιδική».

Κύριε Στολτίδη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ενενήντα δύο εργα-

ζόµενοι πετιούνται στον δρόµο µε τις µαζικές απολύσεις που
ανακοίνωσε η εργολάβος εταιρεία «EDILMAC» στο µεταλλείο
Ολυµπιάδας στη Χαλκιδική έπειτα από σχετική συµφωνία µε την
εταιρεία «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» για τη λήξη της µεταξύ τους συ-
νεργασίας. Το γεγονός αυτό έρχεται σε συνέχεια των πρόσφα-
των απολύσεων εργαζοµένων της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ»,
καθώς και των αποτυχηµένων προσπαθειών της επιχείρησης για
ποινικοποίησης της δράσης των εργαζοµένων µέσα από τα συν-
δικάτα τους και µέσω της υπογραφής νέας άθλιας επιχειρησια-
κής συλλογικής σύµβασης εργασίας.

Την ώρα που η «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» ανακοίνωσε την έγ-
κριση νέας χρηµατοδότησης ύψους 680 εκατοµµυρίων ευρώ από
ελληνικές τράπεζες για την ανάπτυξη του έργου της στις Σκου-
ριές Χαλκιδικής και ενώ τα µεταλλεύµατα που εξορύσσονται στα
µεταλλεία Κασσάνδρας πωλούνται πλέον σε τιµές-ρεκόρ, ενε-
νήντα δύο εργαζόµενοι και οι οικογένειές τους βρίσκονται στον
δρόµο, µην ξέροντας αν και πώς θα ανταποκριθούν στο ολοένα
αυξανόµενο κόστος ζωής που είναι ευθύνη της πολιτικής σας.

Οι αόριστες υποσχέσεις της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» για µελ-
λοντική πρόσληψη ορισµένων από τους ενενήντα δύο αυτούς
απολυµένους εργαζόµενους στο έργο των Σκουριών αντιλαµβά-
νεστε ότι δεν µπορεί σε καµµία περίπτωση να αποτελέσει ούτε
στο παραµικρό λύση στο πρόβληµα που αντιµετωπίζουν. 

Σύµφωνα µ’ αυτά, κύριε Υπουργέ, ρωτάµε ποια άµεσα µέτρα
θα λάβει η Κυβέρνηση, ώστε οι απολυµένοι στο έργο να προσ-
ληφθούν µε ευθύνη της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ».

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ και πάλι, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Στολτίδη -κάθε φορά έτσι ξεκινάω και νοµίζω

ότι έτσι πρέπει να ξεκινάει ο αρµόδιος Υπουργός-, πρώτα να πα-
ραθέτουµε τα πραγµατικά γεγονότα. 

Σύµφωνα µε τις πληροφορίες που έχουµε µέχρι στιγµής και
τα στοιχεία που προέκυψαν από τον έλεγχο της υπόθεσης που
έκαναν οι αρµόδιες υπηρεσίες, δηλαδή το ΣΕΠΕ και η Διεύθυνση
Εργασιακών Σχέσεων του Υπουργείου Εργασίας, το πρώτο που
θέλω να επισηµάνω είναι ότι σε καµµία από τις δύο υπηρεσίες
δεν έχει φτάσει µέχρι σήµερα ούτε καταγγελία συµβάσεων ερ-
γασίας ούτε αίτηµα περί οµαδικών απολύσεων, ώστε να τεθεί σε
εφαρµογή η διαδικασία που προβλέπει ο νόµος, παρά το ότι
πράγµατι η εταιρεία έχει γνωστοποιήσει στους ενενήντα δύο ερ-
γαζόµενους, όπως αναφέρατε κι εσείς στην επίκαιρη ερώτησή
σας, ότι θα προβεί σ’ αυτές τις απολύσεις. 

Συγκεκριµένα, το αρµόδιο Τµήµα Επιθεώρησης Εργασιακών
Σχέσεων Χαλκιδικής µάς ενηµέρωσε για τα ακόλουθα: Στις 7 Σε-
πτεµβρίου 2022 -δηλαδή µόλις την προηγούµενη εβδοµάδα- η
εταιρεία «ΕDILMAC» µε έγγραφό της προς το σύνολο του προ-
σωπικού της µε θέµα «Ανακοίνωση µετά ενηµέρωσης - πρό-

σκληση σε ανάδειξη εκπροσώπων των εργαζοµένων» αναφέρει
ότι δεν διατηρεί πλέον κανένα project ή έργο ή άλλη δραστηριό-
τητα στην Ελλάδα και δηλώνει ότι λόγω των δυσµενών διεθνών
συνθηκών τερµατίστηκε στις 7-9-2022 η από 1-3-2022 σύµβαση
έργου µεταξύ των εταιρειών «EDILMAC» και «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥ-
ΣΟΣ», µε αποτέλεσµα τη λήξη της συνεργασίας µεταξύ των δύο
εταιρειών».

Ακόµα, στο έγγραφό της αναφέρει ότι πρώτον, καθώς το υφι-
στάµενο προσωπικό του εν Ελλάδι υποκαταστήµατος της «EDIL-
MAC» απασχολείται στο πλαίσιο της παραπάνω σύµβασης έργου
και δεύτερον, ότι η επιχείρηση δεν διατηρεί πλέον κανένα project
ή έργο στην Ελλάδα, η εταιρεία αποφάσισε να παύσει οριστικά
τη δραστηριότητά της στη χώρα και σχεδιάζει να προβεί στη διε-
νέργεια οµαδικών απολύσεων, οι οποίες θα αφορούν το σύνολο
του προσωπικού της σύµφωνα µε τους όρους που θέτει ο
ν.1387/1983.

Με το συγκεκριµένο έγγραφο η εταιρεία κάλεσε τους εργαζο-
µένους της, καθώς δεν υφίσταται επιχειρησιακό σωµατείο ή συµ-
βούλιο εργαζοµένων, στην πρόσκληση για ανάδειξη πενταµε-
λούς επιτροπής, η οποία θα συµµετάσχει στη διαδικασία ενηµέ-
ρωσης και διαβούλευσης, εν όψει της διενέργειας οµαδικών απο-
λύσεων.

Σύµφωνα, πάντα, µε την ενηµέρωση του ΣΕΠΕ, η πενταµελής
επιτροπή συστάθηκε µόλις την προηγούµενη Δευτέρα, δηλαδή,
στις 12 Σεπτεµβρίου και έως την Τετάρτη 13 Σεπτεµβρίου 2022
στο Τµήµα Επιθεώρησης Εργασιακών Σχέσεων Χαλκιδικής δεν
είχε υποβληθεί καµµία καταγγελία για διενέργεια εργατικής δια-
φοράς από εργαζόµενους, σχετικά µε τα αναφερόµενα στην επί-
καιρη ερώτηση θέµατα.

Επίσης, χθες από τον έλεγχο στο πληροφοριακό σύστηµα «ΕΡ-
ΓΑΝΗ» δεν διαπιστώθηκε η υποβολή από την εργολαβική εται-
ρεία εντύπων Ε6, δηλαδή των καταγγελιών των συµβάσεων
εργασίας των εργαζοµένων της, οι οποίοι απασχολούνται µε
συµβάσεις εργασίας αορίστου χρόνου, για την ακρίβεια ένας
από τους ενενήντα δύο είναι µε σύµβαση ορισµένου χρόνου.

Κύριε Στολτίδη, γιατί τα επισηµαίνω όλα αυτά; Τα επισηµαίνω
επειδή η νοµοθεσία ορίζει ότι ως προς τη διαδικασία και τον
έλεγχο των οµαδικών απολύσεων, σύµφωνα µε το άρθρο 3 του
ν.1387/83 ο εργοδότης πριν προχωρήσει σε οµαδικές απολύσεις
οφείλει να προσέλθει σε διαβουλεύσεις µε τους εκπροσώπους
των εργαζοµένων, µε σκοπό να ερευνηθεί η δυνατότητα αποφυ-
γής ή µείωσης των απολύσεων και των δυσµενών συνεπειών
τους.

Επίσης, δεν έχει επιβληθεί ακόµη ούτε στην αρµόδια υπηρεσία
του Υπουργείου αντίστοιχο αίτηµα για οµαδικές απολύσεις,
οπότε βρισκόµαστε σε αυτή τη θέση αυτή τη στιγµή. Κάποιες πε-
ρισσότερες πληροφορίες θα σας δώσω στη δευτερολογία µου,
γιατί έχω υπερβεί και τον χρόνο µου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Παρακαλώ, ορίστε κύριε συνάδελφε έχετε τον λόγο.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Το πρακτικό κοµµάτι, κύριε Υπουργέ,

είναι το τυπικό και έχει να κάνει µε τις διαδικασίες που περιγρά-
φετε. Εµείς µιλάµε επί της ουσίας, όµως, γιατί κάθε απόλυση ερ-
γαζόµενου είναι πρόκληση. Ωστόσο, υπάρχουν περιστάσεις που
κάνουν αυτή την πρόκληση ακόµη χειρότερη -η διαδικασία θα
προχωρήσει ούτως ή άλλως- γιατί αποκαλύπτουν ακόµη πιο ξε-
κάθαρα το παιχνίδι που παίζεται στις πλάτες των εργαζοµένων
από τους µεγάλους µονοπωλιακούς οµίλους και από όλες, ανε-
ξάρτητα, τις κυβερνήσεις.

Υπάρχουν απολύσεις την ώρα που οι τιµές των ορυκτών που
βγάζει η εταιρεία από τη Χαλκιδική εκτοξεύονται στα ύψη, καθώς
η εντατική αύξηση παραγωγής κρίσιµων για τη βιοµηχανία και
τεχνολογία ορυκτών αποτελεί πρώτιστη προτεραιότητα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για απεξάρτησή της από άλλες εχθρικές γι’
αυτήν πηγές, τα είπε χθες η Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν. 

Γίνονται απολύσεις, την ώρα που η εταιρεία έχει εξασφαλίσει
από τις τράπεζες δάνεια 680 εκατοµµύρια την ώρα που ανακοι-
νώνει ότι προτίθεται να ζητήσει επιδότηση από το Ευρωπαϊκό Τα-
µείο Ανάκαµψης.
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Η Κυβέρνηση πρέπει να απολογηθεί, κύριε Υπουργέ, διότι τα
τραπεζικά δάνεια στην ουσία δίνονται µε βάση την κρατική εγ-
γύηση των δανείων προς τις τράπεζες, δηλαδή, µε άλλα λόγια
φορτώνονται στον λαό µας. Στην ουσία, τα ποσά από τα δάνεια
στην προκειµένη περίπτωση θα χρησιµοποιηθούν για να πληρω-
θούν οι όποιες αποζηµιώσεις των απολυµένων στην εργολαβική,
αλλά και οι εθελούσιες έξοδοι -απολύσεις στην ουσία- που γίνον-
ται από τη µητρική εταιρεία. Είναι, άλλωστε, όρος του Ταµείου
Ανάκαµψης η µείωση του εργατικού κόστους, δηλαδή, µε λίγα
λόγια, οι απολύσεις έχουν την υπογραφή της Κυβέρνησης. 

Το ξεκαθάρισµα του εργασιακού τοπίου από τη συνδικαλιστική
οργάνωση, αποτελεί, επίσης, απαραίτητη προϋπόθεση για την
κερδοφορία χωρίς όρια. Η εταιρεία εργολάβος µέσα στο προ-
ηγούµενο διάστηµα έχει απολύσει τον πρόεδρο του σωµατείου,
αµέσως µετά την ψήφιση του αντεργατικού «τερατουργήµατος»
Χατζηδάκη, επειδή διεκδικούσε µαζί µε τους εργαζόµενους συν-
θήκες ασφάλειας στα έγκατα της γης, για να µην πνίγονται στις
στοές. 

Το εργατικό κίνηµα, βέβαια, έδωσε την απάντηση και οδήγησε
στην επαναπρόσληψή του. Η αλλαγή του εργολάβου όµως εδώ,
καθώς η εταιρεία ψάχνει για άλλον εργολάβο -έτσι έχει πει- µε
µικρότερα µεροκάµατα, είναι ένας από τους όρους παραπέρα
ανάπτυξης των κερδών, φυσικά µε θύµατα τους εργαζόµενους.

Και οι απολυµένοι και αυτοί που θα έρθουν από τον νέο εργο-
λάβο, µε µικρότερο µεροκάµατο και αθλιότερες συνθήκες εργα-
σίας -γιατί αυτό διεκδικούσαν- αλλά και οι εργαζόµενοι της
µητρικής, που πλαγιοκοπούνται από εθελούσιες µε το «πιστόλι
στον κρόταφο» για να φύγουν, υπόκεινται όλοι αυτοί µαζί στο
σχεδιασµό περαιτέρω εργολαβιοποίησης µεγαλύτερων κοµµα-
τιών της εταιρείας, µε «σιγή ιχθύος» από τους εργαζόµενους και
µε χρηµατοδότηση µε ευθύνη της Κυβέρνησης.

Για να υλοποιηθεί αυτή η διαδικασία είναι άµεση η ανάγκη ο
αγώνας όλων τους να είναι κοινός. Πρέπει να το αντιληφθούν
άµεσα µαζί µε όλη την υπόλοιπη κοινωνία της περιοχής. Το ΚΚΕ
είναι κοντά στους κατοίκους της περιοχής, στον λαό της περιο-
χής ο οποίος δηλώνει ότι είναι µαζί τους και έχει πεντακάθαρη
άποψη. Έχουν τη δύναµη όλοι αυτοί να επιβάλλουν την πρόσ-
ληψη όλων των ενενήντα δύο απολυµένων στη µητρική, γιατί
έχουν έργο και µε αµοιβές µε βάση τις ανάγκες τους φυσικά τις
συλλογικές συµβάσεις τους. Προϋπόθεση, βέβαια, είναι να πα-
ραµερίσουν όλους τους καλοθελητές τοπικούς παράγοντες, που
έχουν πέσει µε τα µούτρα και καλούν τους εργαζόµενους και
τους απολυµένους σε σιωπή και υποταγή και σε οµηρία κάτω
από κοµµατικούς µηχανισµούς για την επαναπρόσληψη. Το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα, ο ταξικός πόλος, το κίνηµα θα είναι και το έχει
αποδείξει µε όλες του τις δυνάµεις στο πλευρό τους.

Τέλος, η πραγµατικότητα επαναφέρει ένα κυρίαρχο ζήτηµα,
την παράδοση του κρίσιµου ορυκτού πλούτου στην ιδιωτική κερ-
δοσκοπία και στο κεφάλαιο. Το έγκληµα αυτό συνολικά σε βάρος
της οικονοµίας και του λαού, σε βάρος του µέλλοντος του τόπου
µπορεί να αλλάξει µόνο η σύγκρουση µε την ψυχή αυτής της πο-
λιτικής, αυτού του ίδιου του συστήµατος που δεν µπορεί να αλ-
λάξει µε καµµία αστική κυβέρνηση µε την ιδιωτικοποίηση του
τεράστιου κρίσιµου πλούτου µε µεγάλες προοπτικές από τους
ιδιώτες, κεφάλαιο, κράτος.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Στολτίδη, όπως ανέφερα και στην πρωτολογία

µου µέχρι τώρα στο Τµήµα Επιθεώρησης Εργασιακών Σχέσεων
Χαλκιδικής δεν έχει υποβληθεί καµµία καταγγελία για διενέργεια
εργατικής διαφοράς και δεν έχει κινηθεί διαδικασία διαβούλευ-
σης που προβλέπει ο νόµος µεταξύ εργαζοµένων και εργοδότη. 

Επίσης, όπως µας ενηµέρωσε η Γενική Διεύθυνση Εργασιακών
Σχέσεων του Υπουργείου µετά από έλεγχο στο αρχείο της συγ-
κεκριµένης υπηρεσίας διαπιστώθηκε ότι δεν έχει κατατεθεί από
την εργοδότρια εταιρεία σχετικός φάκελος ενώπιον του Ανωτά-
του Συµβουλίου Εργασίας. Αυτό γίνεται βάσει της παραγράφου
3 του άρθρου 3 του ν.1387/83, όπως έχει τροποποιηθεί και ισχύει

αναφορικά µε την εκκίνηση διαδικασιών για την πραγµατοποίηση
οµαδικών απολύσεων στην εν λόγω εταιρεία.

Να επισηµάνω ότι σύµφωνα µε τον νόµο περί οµαδικών απο-
λύσεων στο πλαίσιο των διαβουλεύσεων µε τους εκπροσώπους
των εργαζοµένων, που υποθέτω ότι θα ξεκινήσουν τις αµέσως
επόµενες ηµέρες, ο εργοδότης µπορεί να θέσει υπ’ όψιν των ερ-
γαζοµένων κοινωνικό πλάνο για τους υπό απόλυση εργαζόµε-
νους, δηλαδή µέτρα άµβλυνσης των επιπτώσεων της απόλυσης,
όπως ποσά για κάλυψη αυτασφάλισης, διαθέσιµα ποσά για κα-
τάρτιση και συµβουλευτική για επανένταξη στην αγορά εργασίας
ή ενέργειες για την αξιοποίηση ειδικών προγραµµάτων της Δη-
µόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης για την αντιµετώπιση της επα-
πειλούµενης ανεργίας των υπό απόλυση εργαζοµένων. Αυτά
πέρα από όλα τα υπόλοιπα τα οποία προβλέπει ο νόµος για κα-
ταβολή αποζηµιώσεων στα οποία αναφερθήκατε στην ερώτηση
σας όταν έχουµε την περίπτωση των οµαδικών απολύσεων. 

Επίσης, όταν πρόκειται για οµαδικές απολύσεις ο νόµος προ-
βλέπει ότι στο πλαίσιο των διαβουλεύσεων µεταξύ των δύο πλευ-
ρών, δηλαδή των εκπροσώπων εργαζοµένων και επιχείρησης, ο
εργοδότης οφείλει να παρέχει στους εκπροσώπους των εργαζο-
µένων όλες τις χρήσιµες πληροφορίες και να τους ανακοινώσει
εγγράφως τα ακόλουθα: τους λόγους του σχεδίου απολύσεων,
τον αριθµό και τις κατηγορίες των υπό απόλυση εργαζοµένων,
τον αριθµό και τις κατηγορίες των συνήθως απασχολούµενων
εργαζοµένων, το χρονικό διάστηµα στο οποίο πρόκειται να γί-
νουν οι απολύσεις και τα κριτήρια για την επιλογή των εργαζο-
µένων που θα απολυθούν. Κάποια από αυτά ίσως να µην
υπάρχουν στα στοιχεία, τα οποία έχει δώσει η ίδια εταιρεία. 

Οι παραπάνω υποχρεώσεις εφαρµόζονται ανεξαρτήτως του
αν η απόφαση για τις οµαδικές απολύσεις λαµβάνεται από τον
εργοδότη ή από την επιχείρηση που ελέγχει τον εργοδότη. Η επί-
βλεψη και ο έλεγχος της εφαρµογής των διατάξεων της εργατι-
κής νοµοθεσίας, καθώς και η παροχή πληροφοριών σε εργαζό-
µενους και εργοδότες σχετικά µε τα πλέον αποτελεσµατικά µέσα
για την τήρηση των κείµενων διατάξεων αποτελεί έργο της κατά
τόπον αρµόδιας υπηρεσίας της Ανεξάρτητης Αρχής Επιθεώρη-
σης Εργασίας και µέχρι σήµερα, όπως ήδη προανέφερα, δεν έχει
κοινοποιηθεί απολύτως τίποτα ούτε στην ανεξάρτητη αρχή ούτε
στην αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Εργασίας. Μπορώ,
όµως, να σας διαβεβαιώσω εν κατακλείδι ότι ό,τι προβλέπει ο
νόµος θα τηρηθεί κατά γράµµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Προχω-

ράµε στην τρίτη µε αριθµό 996/12-9-2022 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Δεκάδες λανθασµένες fast-
track αποφάσεις συνταξιοδότησης µειώνουν δραµατικά το ποσό
της σύνταξης δηµοσίων υπαλλήλων- εκπαιδευτικών - µε µικρό
αγροτικό εισόδηµα, κατά 30 και 60%, χωρίς να προβλέπεται από
το νόµο».

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, προκειµένου να αντιµετωπιστεί η ολιγωρία έκ-

δοσης των συντάξεων τόσο της προηγούµενης κυβέρνησης του
ΣΥΡΙΖΑ όσο και της σηµερινής το τελευταίο διάστηµα επελέγη
από την ηγεσία του Υπουργείου Εργασίας η µέθοδος fast-track,
προκειµένου να εκδίδονται αυτές και να µην έχουµε αριθµό εκ-
κρεµή που υπερβαίνει κάθε όριο και λογική.

Είχαµε επισηµάνει τότε τους κινδύνους, που υπάρχουν από
την προχειρότητα µε την οποία αντιµετωπίστηκε το θέµα, παρά
τη µεγάλη ανάγκη να επιταχυνθεί η διαδικασία έκδοσης των συν-
τάξεων.

Δυστυχώς, δεκάδες συντάξεις, όπως νόµιζα µέχρι πρότινος,
εκδίδοντο µε λανθασµένες αποφάσεις, κυρίως για δηµοσίους
υπαλλήλους και εκπαιδευτικούς, στους οποίους χωρίς να έχουν
δηλώσει ή να έχουν άλλη εργασία γίνεται περικοπή του 30%. Σε
ορισµένους για δήθεν αγροτικό εισόδηµα, που υπάγεται στον
νόµο, γίνεται  περικοπή 60%. Προφανώς, αγνοούν ακόµη και τη
µείωση του 60% σε 30%. Από τον νόµο Κατρούγκαλου προβλε-
πόταν 60% περικοπή, που στη συνέχεια έγινε 30%. Νόµιζα, λοι-
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πόν, ότι είναι δεκάδες και στη συνέχεια αποκαλύπτεται µετά τη
δηµοσιοποίηση του θέµατος ότι είναι εκατοντάδες και χιλιάδες.

Θα πρέπει να δούµε, κύριε Υπουργέ, δύο βασικά πράγµατα.
Το πρώτο είναι να δούµε τι υπάρχει λάθος στο λογισµικό σας,
στη διαδικασία, στον τρόπο µε τον οποίο εκδίδονται οι συντάξεις,
έτσι ώστε να σταµατήσει η έκδοση λανθασµένων συντάξεων. Το
δεύτερο αφορά τον επανέλεγχο από την πλευρά του συστήµα-
τος όλων των συντάξεων που εκδόθηκαν µε αυτόν τον τρόπο κι
έχουν περικοπεί 30% και 60% και όχι να τους στέλνουν οι υπη-
ρεσίες στο Ελεγκτικό Συνέδριο όπου οι αποφάσεις θα κάνουν
τρία και πέντε χρόνια να εκδοθούν.

Τέτοια έκδοση συντάξεων κουτουρού -έτσι λένε στο χωριό
µου- θα την έκανε οποιοσδήποτε. Πρέπει να επέµβετε σε αυτή
τη διαδικασία τώρα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Τσα-

κλόγλου, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Και πάλι ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Κεγκέρογλου, είναι η πρώτη από τις τρεις δικές

σας κοινοβουλευτικές ερωτήσεις που έχω σήµερα. Ας ξεκινή-
σουµε. 

Έχουµε συζητήσει πολλές φορές το ζήτηµα των συντάξεων
στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου και γνωρίζετε, πολύ
καλά, πως το ζήτηµα των εκκρεµών συντάξεων αποτελεί ένα από
τα µεγαλύτερα κυβερνητικά στοιχήµατα. Μέσα σε τρία χρόνια
έγιναν κυριολεκτικά άλµατα. Τον Αύγουστο που µας πέρασε µη-
δενίστηκαν σχεδόν όλες οι εκκρεµότητες πριν από το 2019. Οι
αντίστοιχες εκκρεµείς συντάξεις του 2020 βρίσκονται σε ποσο-
στό περίπου 3%. Αντίστοιχα µεγάλη είναι η πρόοδος στις αιτή-
σεις του 2021, ενώ το 75%  των αιτήσεων του πρώτου
τετραµήνου του 2022 έχει ήδη εκδοθεί η σύνταξη και µάλιστα σε
πολλές περιπτώσεις οι αποφάσεις έχουν εκδοθεί σε λιγότερο
από εξήντα ηµέρες. 

Συνολικά στο επτάµηνο Ιανουαρίου-Ιουλίου του τρέχοντος
έτους έχουν εκδοθεί σχεδόν εκατόν εβδοµήντα χιλιάδες, για την
ακρίβεια εκατόν εξήντα εννιά χιλιάδες εκατόν σαράντα έξι, κύ-
ριες συντάξεις. Ο αριθµός αυτός του πρώτου επταµήνου είναι
µεγαλύτερος κατά πεντέµισι χιλιάδες αποφάσεις σε σχέση µε τις
συντάξεις που εκδόθηκαν ολόκληρο το 2020 και κατά σαράντα
έξι χιλιάδες αποφάσεις σε σχέση µε το 2019. Με βάση τα στοι-
χεία του Ιουλίου κατά τη διάρκεια του οποίου σηµειώθηκε νέο
ρεκόρ µε τριάντα χιλιάδες διακόσιες αποφάσεις, οι ληξιπρόθε-
σµες κύριες συντάξεις είχαν περιοριστεί σε πενήντα έξι χιλιάδες.
Ο αριθµός εκτιµούµε ότι είναι ακόµη µικρότερος µόλις ενσωµα-
τωθούν στα στοιχεία και τα δεδοµένα του Αυγούστου. 

Από αυτές τις πενήντα έξι χιλιάδες συντάξεις στον ΕΦΚΑ εκτι-
µούν πως ο αριθµός των συντάξεων που εκκρεµούν µπορεί να
είναι πολύ µικρότερος και υπολογίζονται σε τριάντα έξι χιλιάδες
κι αυτό γιατί υπάρχουν περίπου είκοσι χιλιάδες συνταξιοδοτικές
περιπτώσεις που βρίσκονται είτε σε δικαστική εκκρεµότητα είτε
είναι οιονεί απορριπτικές και κακώς είχαν βρεθεί εκεί ή αναπηρι-
κές για τις οποίες πρέπει να ολοκληρωθεί η εξέταση στα ΚΕΠΑ.

Κύριε Κεγκέρογλου, τα νούµερα αυτά µέχρι πρότινος αποτε-
λούσαν έναν στόχο που µόνο ως ευχή µπορούσε να διατυπωθεί.
Άρα, πολλά και σηµαντικά είναι αυτά που έχουµε πετύχει. Όµως,
στόχος µας είναι να πετύχουµε ακόµα περισσότερα.

Για να έρθω στη συγκεκριµένη κατηγορία των συντάξεων της
ερώτησής σας. Σύµφωνα µε την ενηµέρωση που είχαµε από τον
ΕΦΚΑ, πράγµατι φαίνεται ότι έχει δηµιουργηθεί κάποιο πρό-
βληµα στο λογισµικό της συγκεκριµένης κατηγορίας ασφαλισµέ-
νων. Πιο συγκεκριµένα, σε σύνολο έξι χιλιάδων διακοσίων
πενήντα µίας πράξεων συνταξιοδότησης που εκδόθηκαν µε την
αυτοµατοποιηµένη διαδικασία, αυτή τη διαδικασία που έχει πάρει
το όνοµα fast-track, εκδόθηκαν περίπου εκατόν τριάντα για τις
οποίες έγινε περικοπή λόγω αυταπασχόλησης, ενώ οι συνταξι-
ούχοι δεν ήταν εργαζόµενοι. Η τελευταία έκδοση αυτών των συν-
τάξεων αφορά συντάξεις µηνός Αυγούστου 2022, που πληρώ-
θηκαν δηλαδή στα τέλη του Ιουλίου. 

Το πρόβληµα έχει εντοπιστεί, πράγµατι, παρ’ ότι οι συγκεκρι-
µένες συντάξεις συνεχίζουν να καταβάλλονται µειωµένες. Η δι-

οίκηση του ΕΦΚΑ έχει ήδη εκδώσει οδηγίες στις αρµόδιες διευ-
θύνσεις για τον έλεγχο, τη διόρθωση των δεδοµένων και προφα-
νώς την καταβολή των δικαιούµενων αναδροµικών ποσών το
συντοµότερο δυνατό. Για τις συντάξεις που θα εκδοθούν από
εδώ και στο εξής έχουν ήδη ληφθεί τα απαραίτητα µέτρα ούτως
ώστε να µην επαναληφθεί το ίδιο λάθος, η αναίτια δηλαδή περι-
κοπή στις συντάξεις των πολιτών. 

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Κεγ-

κέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, ένας συνταξιού-

χος του δηµοσίου για την αγροτική δραστηριότητα προκειµένου
να έχει περικοπή 30% πρέπει να συµβαίνουν δύο πράγµατα. Το
πρώτο είναι η απασχόλησή του να είναι υποχρεωτικά υπακτέα
στην ασφάλιση του ΟΓΑ και το δεύτερο να έχει ετήσιο εισόδηµα
από την δραστηριότητα πάνω από 10.000. Μάλλον κάποιο κριτή-
ριο απ’ τα δύο δεν είναι στο λογισµικό.

Επιπλέον, πρέπει να σας πω ότι τον Ιούνιο του 2022 επιστολή
του Υπουργείου Εργασίας, του e-ΕΦΚΑ, λέει προς υποψήφιο
συνταξιούχο: «Η σύνταξή σας εξαιτίας της απασχόλησής σας θα
καταβάλλεται από µία 1-1-2017, του 2022 ο συνταξιούχος βέ-
βαια, µειωµένη κατά 60%, σύµφωνα µε τις διατάξεις της παρα-
γράφου 1, του άρθρου 20, του ν.4387/2016». Αυτό είναι έγγραφο
του Ιουνίου του 2022. Η περικοπή είναι 60% ή 30%; Ακόµα και
στην περίπτωση που έχουµε περικοπή λέω ότι υπάρχει λάθος
που αφορά την τροποποίηση του νόµου για το ποσοστό περικο-
πής της σύνταξης.

Υπάρχουν συντάξεις που έχουν περικοπεί. Ο µεγαλύτερος
αριθµός ήταν των εκπαιδευτικών. Για ποιον λόγο; Γιατί στο διά-
στηµα που υποβάλλονται οι αιτήσεις για συντάξεις και το καλο-
καίρι εκδίδονται, περιέλαβε µεγαλύτερο αριθµό εκπαιδευτικών,
αλλά είναι εν γένει στους δηµοσίους υπαλλήλους, εξαιτίας απα-
σχόλησης εργασίας η οποία δεν έχει δηλωθεί ούτε φορολογικά
ούτε στην αίτησή τους για τη διαδικασία. Είναι ανύπαρκτη δη-
λαδή. 

Εποµένως, εφόσον βεβαιώνετε ότι e-ΕΦΚΑ και το Υπουργείο
έχουν ήδη διαγνώσει το πρόβληµα και για τις από εδώ και πέρα
συντάξεις δεν θα συµβεί κάτι -παράξενο- και δεν θα συνεχιστεί
δηλαδή αυτή η περικοπή, πρέπει να επικεντρώσω το ερώτηµά
µου στο δεύτερο σκέλος. 

Πρώτον, πότε και µε ποιο τρόπο θα εξετάσετε αυτές τις αστο-
χίες, αυτές τις λανθασµένες αποφάσεις. Όχι κατόπιν αιτήσεως
προφανώς. Αφού το πρόβληµα εντοπίστηκε, αφού είναι συγκε-
κριµένες, αν είναι µόνο αυτές οι εκατόν εξήντα τρεις περιπτώ-
σεις, θα πρέπει να διορθωθεί αυτόµατα και να µην είναι κατόπιν
αιτήσεως στο Ελεγκτικό Συνέδριο όπως λένε από την αρµόδια
υπηρεσία απαντώντας στην αγωνία των συνταξιούχων. Είναι η
απάντηση η επίσηµη, γι’ αυτό το αναφέρω, ότι προσφύγετε στο
Ελεγκτικό Συνέδριο για να το κάνετε. 

Πρέπει, λοιπόν, η διαδικασία αυτή να γίνει από εσάς, από τον
e-ΕΦΚΑ. Αν θεωρήσετε ότι χρειάζεται µια απλή αίτηση θερα-
πείας, εντάξει. Το να απευθυνθούν, όµως, στο Ελεγκτικό Συνέ-
δριο είναι µια άλλη διαδικασία η οποία δεν τιµά το ελληνικό
δηµόσιο, όπου ο e-ΕΦΚΑ παραδέχεται το λάθος, αλλά στη συνέ-
χεια παραπέµπει τους ανθρώπους στα δικαστήρια. 

Και βέβαια, πότε θα καταβληθούν οι οφειλόµενες διαφορές
από το λάθος στο οποίο προέβη ο ΕΦΚΑ. Με αφορµή αυτό το
γεγονός, διαπιστώθηκε ότι ενώ από την πρώτη µέρα τους κρα-
τάτε την εισφορά υπέρ του συστήµατος υγειονοµικής περίθαλ-
ψης, γίνεται η περικοπή και η κράτηση, την ίδια ώρα χρήµατα δεν
παίρνουν. Δηλαδή, πρώτα γίνεται η περικοπή, να πάρει ο e-
ΕΦΚΑ, ο ΕΟΠΥΥ και οι αρµόδιοι οργανισµοί αυτά που δικαιούν-
ται, αλλά στη συνέχεια ο συνταξιούχος να µην πάρει τα χρήµατα
που δικαιούται. 

Εποµένως, αν είστε σήµερα σε θέση κι έχετε επεξεργαστεί το
θέµα, να µας πείτε µε ποια διαδικασία θα γίνει η επανόρθωση
του λάθους που έκανε ο ΕΦΚΑ, χωρίς περαιτέρω χρονοτριβή και
επιβάρυνση για τους συνταξιούχους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ. 
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Ελάτε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Κύριε Κεγκέρογλου, ανέφερα ρητά
και στην πρωτολογία µου ότι όντως υπάρχουν λάθη στον υπολο-
γισµό εκατόν τριάντα συντάξεων. Η διοίκηση του ΕΦΚΑ το ανα-
γνώρισε και έχει ήδη επιληφθεί του προβλήµατος. Για το
συγκεκριµένο κοµµάτι το οποίο αναφέρατε περί Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου, σε προφορική επικοινωνία που είχα δεν µου αναφέρ-
θηκε κάτι τέτοιο. Δεν έχω κάποιο έγγραφο, αλλά αν θέλετε
µπορώ να επικοινωνήσω και να σας γνωστοποιήσω και ποια ακρι-
βώς είναι η διαδικασία.

Όπως έλεγα και νωρίτερα το σηµαντικότερο για το Υπουργείο
και τον ΕΦΚΑ είναι ότι τα προβλήµατα εντοπίζονται άµεσα και ο
ασφαλιστικός φορέας είναι σε θέση να επιδεικνύει αντανακλα-
στικά που µέχρι πρότινος απλώς δεν διέθετε. Πιστέψτε µε η προ-
σπάθεια που καταβάλλεται καθηµερινά είναι πάρα πολύ µεγάλη.
Ο ΕΦΚΑ ήταν ένα κολλάζ παρωχηµένων διοικητικών διαδικασιών
πολλών µικρότερων φορέων που ξεριζώθηκαν βίαια και µεταµορ-
φώνεται σιγά-σιγά σε µια σύγχρονη δηµόσια υπηρεσία µε ψηφιο-
ποιηµένες υπηρεσίες, µε διαδικασίες που απλοποιούνται, µε
πολίτες που εξυπηρετούνται.

Ο δρόµος που έχουµε να διανύσουµε, προφανώς δεν έχει τε-
λειώσει αλλά καλό θα είναι να θυµόµαστε και από πού ξεκινή-
σαµε. Αν δεν κάνω λάθος, κύριε Κεγκέρογλου, είστε µαθηµα-
τικός. Οπότε πρέπει να γνωρίζετε πολύ καλά ότι λάθη σε τέτοια
συστήµατα πάντα θα γίνονται. Το ζήτηµα είναι να διορθώνονται
εγκαίρως. Και εδώ και ο εντοπισµός του προβλήµατος και η επί-
λυσή του ήρθαν σε πολύ, πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα. Και
ο λόγος είναι ότι έχουµε πλέον τα κατάλληλα τεχνολογικά εργα-
λεία για να εντοπίζουµε τα προβλήµατα αυτά. 

Οι fast track συντάξεις αποτέλεσαν µια καινοτοµία στην επί-
λυση του ζητήµατος των εκκρεµών συντάξεων, στηριγµένες
πάνω στη λογική της σχέσης του πολίτη µε τη φορολογική διοί-
κηση και χρησιµοποιώντας όλες τις ψηφιοποιηµένες πληροφο-
ρίες που διέθετε ήδη ο ΕΦΚΑ και απέδωσαν αµέσως καρπούς.
Τα µεµονωµένα προβλήµατα που προέκυψαν κατά την εφαρµογή
αυτής της καινούργιας διαδικασίας δεν µπορούν σε καµµία πε-
ρίπτωση να αναιρέσουν την καθοριστική επίδραση που είχε
αυτός ο νέος τρόπος έκδοσης συντάξεων στη µείωση του απο-
θέµατος των εκκρεµών συντάξεων.

Πάντως, κλείνοντας, κύριε Κεγκέρογλου, επιτρέψτε µου να το-
νίσω ότι στη συγκεκριµένη περίπτωση των συνταξιούχων στην
ερώτησή σας φαίνεται πως η παρέµβαση του φορέα ήταν αυτή
που θα έπρεπε να είναι και αυτή που θέλουµε να πετύχουµε συ-
νολικά για την επόµενη µέρα του ΕΦΚΑ. Τα αποτελέσµατα των
προσπαθειών µας είναι εξαιρετικά ενθαρρυντικά και προφανώς
σε αυτόν τον δρόµο θα συνεχίσουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 1000/12-9-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Επιβεβληµένη η
έκδοση του Κανονισµού Φορτοεκφορτωτικών Εργασιών Λιµένος
και Ξηράς». 

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν είπατε κάτι για την παρακράτηση, ίσως γιατί δεν έγινα κα-

τανοητός. Όταν έχουµε διαδοχική σύνταξη και κάνει την αίτηση
από την πρώτη µέρα από το πρώτο ταµείο, η fast track διαδικασία
δεν αναγνωρίζει την προϋπηρεσία του δηµοσίου υπαλλήλου στον
ΟΑΕΕ, στον ΟΓΑ ή οπουδήποτε αλλού. Και ενώ από την ηµερο-
µηνία αυτή ζητά τις παρακρατήσεις υπέρ ΕΟΠΥΥ, την ίδια ώρα
δεν αποδίδει σύνταξη για το αντίστοιχο διάστηµα. Ίσως είναι ένα
λάθος ακόµα. Εµείς τα επισηµαίνουµε, γιατί αυτό που λέτε
ισχύει. Αρκεί οι επισηµάνσεις να λαµβάνονται υπόψιν και να διορ-
θώνονται.

Έρχοµαι τώρα στην ερώτηση που αφορά τους φορτοεκφορ-
τωτές του λιµένος και ξηράς. Με την υπ’ αριθµόν 2294 του 2020
απόφαση του Συµβουλίου Επικρατείας το 4ο Τµήµα ύστερα από
αίτηση ακύρωσης που ασκήθηκε παραδεκτά, ακύρωσε την κοινή
υπουργική απόφαση των Υπουργών Εργασίας, Ναυτιλίας που

ήταν ο Γενικός Ενιαίος Κανονισµός Εργασίας Διεξαγωγής των
φορτοεκφορτωτικών εργασιών λιµένος. Και επειδή από τότε
έχουν παρέλθει είκοσι µήνες και οι συναρµόδιοι Υπουργοί εσείς
και ο κ. Πλακιωτάκης δεν έχετε προχωρήσει ούτε καν στη συζή-
τηση για την έκδοση νέου κανονισµού, δηµιουργείται µια µεγάλη
σύγχυση ανάµεσα στις αρµοδιότητες των φορτοπαραληπτών,
πρακτόρων, λιµενικών αρχών, λιµενεργατών και διαφόρων τρί-
των. 

Και επειδή η τήρηση των όρων φόρτωσης και διακίνησης ειδι-
κών και επικίνδυνων φορτίων ιδιαίτερα -καθώς και η τήρηση των
όρων υγείας και ασφάλειας, που συζητούσαµε και προηγουµέ-
νως, κατά την εκτέλεση εξειδικευµένων φορτοεκφορτωτικών ερ-
γασιών- καθιστά επιβεβληµένη την εκπόνηση και την ύπαρξη
κανονισµού λειτουργίας και επειδή τα ατυχήµατα είναι ένα ση-
µαντικό ζήτηµα στο οποίο πρέπει η πολιτεία να δώσει ιδιαίτερη
προσοχή, σας ρωτάµε, κύριε Υπουργέ, αν προτίθεστε: πρώτον,
να προβείτε άµεσα σε µια διαβούλευση µε τους ενδιαφερόµε-
νους φορείς ανάµεσα στους οποίους είναι και η Οµοσπονδία
Φορτοεκφορτωτών Ελλάδος και, δεύτερον, να προχωρήσετε στη
συνέχεια στην έκδοση της κοινής υπουργικής απόφασης λαµβά-
νοντας υπ’ όψιν την απόφαση του Συµβουλίου Επικρατείας προ-
φανώς για την έκδοση του αναγκαίου γενικού ενιαίου κανονισµού
εργασίας διεξαγωγής των φορτοεκφορτωτικών εργασιών λιµέ-
νος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Και πάλι ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµε κύριε Κεγκέρογλου, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω λέ-

γοντας πως τα ζητήµατα της τήρησης των όρων υγείας και
ασφάλειας των εργαζοµένων βρίσκονται πολύ ψηλά στην
ατζέντα του Υπουργείου Εργασίας. Άλλωστε το ανέφερα και σε
προηγούµενη επίκαιρη ερώτηση σήµερα.

Μια σειρά από δράσεις και νοµοθετικές πρωτοβουλίες, που
έχουν ληφθεί τα τελευταία τρία χρόνια, έχουν βελτιώσει σε µε-
γάλο βαθµό την καθηµερινότητα πολλών συµπολιτών µας που
ασχολούνται σε τοµείς σχετικά υψηλού επαγγελµατικού κινδύ-
νου. Πάρτε για παράδειγµα τους διανοµείς.

Οι γενικές διατάξεις για την επαγγελµατική ασφάλεια και υγεία
περιλαµβάνονται στον κώδικα νόµων για την υγεία και ασφάλεια
στην εργασία, όπως αυτός κυρώθηκε µε το πρώτο άρθρο του
ν.3850/2010 και ο οποίος µεταξύ άλλων αποτελεί εναρµόνιση µε
την κοινοτική οδηγία-πλαίσιο 89/391/ΕΟΚ για την ασφάλεια και
υγεία στην εργασία. 

Πέραν των ανωτέρω στο νοµικό πλαίσιο για όλα αυτά τα ζητή-
µατα περιλαµβάνονται και όλα τα προεδρικά διατάγµατα µε τα
οποία εναρµονίστηκε η εθνική µας νοµοθεσία µε το Κοινοτικό Δί-
καιο, όπου παρέχονται ειδικές ρυθµίσεις, δηλαδή, για ειδικούς
παράγοντες κινδύνου για συγκεκριµένες κατηγορίες εργαζοµέ-
νων ή για συγκεκριµένες κατηγορίες εργασιών. 

Ως προς το συγκεκριµένο θέµα της ερώτησής σας, οι φορτο-
εκφορτωτές οργανώνουν και διακινούν τα φορτία µεταξύ των
πλοίων που µεταφέρουν το φορτίο και στη συνέχεια είναι εκείνοι
που διακινούν, επεξεργάζονται και αποθηκεύουν το φορτίο στην
ξηρά. 

Η έκδοση του κανονισµού είχε ως στόχο ακριβώς αυτό που
αναφέρετε και εσείς στην ερώτησή σας, δηλαδή, τον ακριβή
προσδιορισµό των καθηκόντων κάθε συµµετέχοντα και τη δια-
σφάλιση της ασφάλειας των εργαζοµένων. Αυτός ήταν άλλωστε
και ένας από τους λόγους για τους οποίους προσέφυγαν οι ερ-
γοδότες στο Συµβούλιο της Επικρατείας ζητώντας την ακύρωση
της κοινής υπουργικής απόφασης, εφόσον σύµφωνα µε τα προ-
βλεπόµενα σε αυτή, η τήρηση του κανονισµού αφορούσε µεταξύ
άλλων και τον ορισµό οµάδων µε ελάχιστο αριθµό φορτοεκφορ-
τωτών και τη σύνθεση των οµάδων ειδικά για τη µεταφορά ειδι-
κών ή επικίνδυνων φορτίων.

Αυτή η κοινή υπουργική απόφαση που είχε εκδοθεί από την
προηγούµενη κυβέρνηση κρίθηκε αντισυνταγµατική από το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας εξαιτίας της ευρύτητας της εξουσιοδο-
τική διάταξης. Το δικαστήριο έκρινε ότι οι εξουσιοδοτούµενοι
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Υπουργοί -πράγµατι είναι οι Υπουργοί Εργασίας και Ναυτιλίας-
δεν είχαν το συνταγµατικό δικαίωµα να εκδώσουν τον κανονισµό
αυτόν και να παρακάµψουν τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις και
µάλιστα χωρίς να αναφέρεται ρητά ο λόγος του δηµοσίου συµ-
φέροντος που θα δικαιολογούσε µια τέτοια παρέκκλιση. Οι απο-
φάσεις βεβαίως των δικαστηρίων οφείλουν να γίνονται σεβαστές
και η εκτελεστική εξουσία να συµµορφώνεται µε αυτές. 

Φτάνοντας στο σήµερα αυτό που πρέπει να γίνει είναι να εκ-
δοθεί κανονισµός εκ νέου -όντως έχουµε καθυστερήσει, έχετε
απόλυτο δίκιο σε αυτό- και να γίνει µια νέα νοµοθετική εξουσιο-
δότηση σύµφωνα µε όσα ορίζονται µετά και την απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας. Δυστυχώς οι διαδικασίες είναι χρο-
νοβόρες και διοικητικά περίπλοκες. Αντίθετα όµως µε αυτό που
είπατε, είµαστε σε επαφή και µε το συναρµόδιο Υπουργείο και
µε τους φορείς. Απλά έπρεπε να έχουµε προχωρήσει πιο γρή-
γορα.

Η δική µας πρόθεση είναι να συνεχίσουµε τις συζητήσεις µε
τους εµπλεκόµενους κοινωνικούς εταίρους, να λάβουµε φυσικά
υπ’ όψιν τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις και να εκδώσουµε
έναν νέο κανονισµό που θα τηρεί το υφιστάµενο πλαίσιο και θα
προστατεύει όλους τους εµπλεκόµενους στη διαδικασία φορτο-
εκφόρτωσης. Σύντοµα ελπίζω ότι θα είµαστε σε θέση να ανακοι-
νώσουµε πιο συγκεκριµένες εξελίξεις για την πορεία αυτών των
συζητήσεων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ, για

την αναλυτική ενηµέρωση. Το γεγονός ότι παραδεχόµαστε την
ολιγωρία, δεν σηµαίνει ότι όλο αυτό το διάστηµα είχε η πολιτεία
εκπληρώσει τις υποχρεώσεις της ως προς την ύπαρξη ενιαίου
κανονισµού. Βεβαίως περιµένουµε να ξεκινήσετε άµεσα την ου-
σιαστική διαβούλευση ούτως ώστε να εκδοθεί η ΚΥΑ όσο το δυ-
νατόν συντοµότερα.

Δεν έχω να προσθέσω κάτι. Θα παρακολουθούµε την εξέλιξη
του θέµατος και νοµίζω ότι άµεσα πρέπει να κάνετε µια συνάν-
τηση µε την Οµοσπονδία Φορτοεκφορτωτών Ελλάδος και µε το
αρµόδιο Υπουργείο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Και εγώ θα είµαι πολύ σύντοµος,
κύριε Πρόεδρε.

Έχετε δίκιο ότι οφείλουµε να εκδώσουµε τον κανονισµό όσο
το δυνατόν ταχύτερα. 

Επιµένω όµως σε κάτι που είπα και στην πρωτολογία µου. Οι
διαδικασίες είναι χρονοβόρες. Πιστέψτε µε, όµως -και αυτό θέλω
να το τονίσω πάλι- το γεγονός ότι δεν βρίσκεται σε ισχύ ο συγ-
κεκριµένος κανονισµός, δεν σηµαίνει ότι δεν υφίσταται κανένα
νοµικό πλαίσιο προστασίας για τους εργαζόµενους. Αυτό το ανέ-
φερα αναλυτικά στην πρωτολογία µου. Είναι, δηλαδή, όλη η γε-
νικότερη νοµοθεσία που υπάρχει, η οποία φυσικά ισχύει και για
τους εργαζόµενους φορτοεκφορτωτές.

Σε κάθε περίπτωση στο προσεχές διάστηµα που θα έχουν ολο-
κληρωθεί οι συζητήσεις µε τους εµπλεκόµενους φορείς, καθώς
επίσης και µε το συναρµόδιο Υπουργείο, θα είµαστε σε θέση να
προχωρήσουµε στην έκδοση του νέου κανονισµού και ελπίζω ότι
αυτό θα γίνει πολύ σύντοµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, πριν συνεχίσουµε, έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας
19 Σεπτεµβρίου 2022.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 983/8-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λακωνίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σταύ-
ρου Αραχωβίτη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Πορεία του Εθνικού Στρατηγικού Σχέδιου

της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής (ΚΑΠ) 2023-2027».
2. Η µε αριθµό 981/7-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Νέα πα-
ράκαµψη Ηρακλείου, κόµβοι, νέα χάραξη έως Κοκκίνη Χάνι».

3. Η µε αριθµό 993/12-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Για την ανάκληση απόλυσης εκπαιδευτικού, νέας µητέ-
ρας, στο ιδιωτικό σχολείο «Κωστέας - Γείτονας»».

4. Η µε αριθµό 992/12-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Απα-
ράδεκτος αποκλεισµός των αθλητικών συλλόγων από το Στάδιο
της Χωράφας Περιστερίου».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 984/8-9-2022 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Καστοριάς του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ολυµ-
πίας Τελιγιορίδου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας οφεί-
λει ξεκάθαρες απαντήσεις για το φράγµα Νεστορίου και άµεση
επανέναρξη εργασιών». 

2. Η µε αριθµό 987/9-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κέρκυρας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Δηµητρίου Μπιάγκη προς
τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Επαναπροκηρύξεις άγονων δια-
γωνισµών προσλήψεων υγειονοµικού προσωπικού για τις δοµές
της Περιφερειακής Ενότητας Κέρκυρας».

3. Η µε αριθµό 997/12-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νι-
κόλαου Παπαναστάση προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Για
τη µη ανάπτυξη της Μονάδας Έγκαιρης Παρέµβασης στη Ψύ-
χωση στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Ιωάννινων από τη ΜΚΟ
“ΕΠΡΟΨΥΗ”».

4. Η µε αριθµό 999/12-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέ-
ξανδρου (Αλέκου) Τριανταφυλλίδη προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Στα όριά τους τα Νοσοκοµεία της Θεσσαλονίκης. Απαι-
τείται άµεση θωράκιση του ΕΣΥ µε µονιµοποιήσεις συµβασιού-
χων - επικουρικών και νέες προσλήψεις».

5. Η µε αριθµό 990/9-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Δηµητρίου Κων-
σταντόπουλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε
θέµα: «Εξελίξεις για τα αντισταθµιστικά οφέλη από τη χρήση των
υδάτων των ποταµών Μόρνου και Ευήνου». 

6. Η µε αριθµό 1003/12-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Επικρατείας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς
κ. Παναγιώτη (Πάνου) Σκουρλέτη προς τον Υπουργό Προστα-
σίας του Πολίτη, µε θέµα: «Άµεση και επιτακτική η ανάγκη για
αποτελεσµατική προστασία των θυµάτων έµφυλης και ενδοοικο-
γενειακής βίας από την ΕΛ.ΑΣ.».

7. Η µε αριθµό 994/12-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Κατα-
σκευή σήραγγας τριών χιλιοµέτρων στο Καστέλι - Χερσόνησος,
αντί της καταστροφής του φυσικού περιβάλλοντος και των αρ-
χαιοτήτων».

8. Η µε αριθµό 995/12-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Κύ-
ρωση πολεοδοµικής µελέτης Αρκαλοχωρίου».

9.- Η µε αριθµό 991/11-9-2022 επίκαιρη ερώτηση της Ανεξάρ-
τητης Βουλευτού A’ Αθηνών κ. Αγγελικής Αδαµοπούλου προς
τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Η περίφραξη
της τελευταίας πλατείας των Εξαρχείων για την έξοδο της γραµ-
µής 4 του µετρό».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 6389/12-07-2022 ερώτηση του Βουλευτή Β’
Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
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Σωκράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Να ληφθούν άµεσα µέτρα για τους πληγέν-
τες αγρότες του Δήµου Χαλκηδόνος από τα ακραία καιρικά φαι-
νόµενα». 

2. Η µε αριθµό 6736/28-7-2022 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Να αντιµετωπιστούν άµεσα τα
σοβαρά και µεγάλα προβλήµατα στη στελέχωση και λειτουργία
του Νοσοκοµείου Ιεράπετρας».

3. Η µε αριθµό 6745/281/29-7-2022 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
µε θέµα: «Σκανδαλώδης απευθείας ανάθεση εργοστασιακής
συντήρησης και υποστήριξης µεταφορικών αεροσκαφών C-130
από την Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία (ΕΑΒ)».

4. Η µε αριθµό 6854/9-8-2022 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Απαράδεκτη η εξαίρεση της σουλτανίνας στις συνδεδεµένες
ενισχύσεις της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής (ΚΑΠ)».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά
της Πέµπτης 16 Ιουνίου 2022, της Παρασκευής 17 Ιουνίου 2022,
της Δευτέρας 20 Ιουνίου 2022, της Τρίτης 21 Ιουνίου 2022, της
Τετάρτης 22 Ιουνίου 2022, της Πέµπτης 23 Ιουνίου 2022 και της
Παρασκευής 24 Ιουνίου 2022 και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυ-
ρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς

τα Πρακτικά της Πέµπτης 16 Ιουνίου 2022, της Παρασκευής 17
Ιουνίου 2022, της Δευτέρας 20 Ιουνίου 2022, της Τρίτης 21 Ιου-
νίου2022, της Τετάρτης 22 Ιουνίου 2022, της Πέµπτης 23 Ιουνίου
2022 και της Παρασκευής 24 Ιουνίου 2022 επικυρώθηκαν. 

Συνεχίζουµε µε τη συζήτηση της µε αριθµό 6803/3-8-2022 ανα-
φοράς του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε
θέµα: «Να δοθεί ξανά η δυνατότητα ρύθµισης αποπληρωµής
οφειλών δανείων που χορηγήθηκαν από ιδία κεφάλαια του Ορ-
γανισµού Εργατικής Κατοικίας (ΟΕΚ)».

Ο κ. Κεγκέρογλου έχει τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε ο ΟΑΕΔ είναι καθολικός διά-

δοχος του ΟΕΚ, άρα και των υποχρεώσεων και των δικαιωµάτων
του. Υπήρξε το 2012 στην πρώτη φάση της οικονοµικής κρίσης
µια απόφαση από την πλευρά του ΟΕΚ -πριν καταργηθεί, αλλά
ξεκίνησε η υλοποίησή του το 2012- για ρύθµιση δανείων και οφει-
λών που υπήρχαν για χρόνια προκειµένου να διευκολυνθούν οι
δικαιούχοι εργατικής κατοικίας, να αποπληρώσουν δάνεια και
οφειλές και έτσι να µπορέσουν να πάρουν πλήρη κυριότητα για
τα σπίτια τα οποία ήδη χρησιµοποιούσαν.

Αυτή η ρύθµιση ανανεώθηκε το 2018 και στις δύο αυτές φά-
σεις εντάχθηκαν πάρα πολλοί δικαιούχοι, πλήρωσαν τις υποχρε-
ώσεις τους, εισέπραξε ο ΟΑΕΔ και ταυτόχρονα ξεκαθαρίστηκε
το ιδιοκτησιακό καθεστώς. Επειδή εκτός από την οικονοµική
κρίση που βίωσε η πατρίδα µας, ήρθε στη συνέχεια η πανδηµία
και βέβαια η κρίση σε κάθε οικογένεια µε την ακρίβεια που βιώ-
νουµε σήµερα, θεωρώ ότι είναι αναγκαίο να υπάρξει µια νέα ρύθ-
µιση αποπληρωµής οφειλών δανειοληπτών του ΟΕΚ,
προκειµένου ο µεγάλος αριθµός που αναµένεται ξανά να ενταχ-
θεί σε αυτή τη ρύθµιση και να αποδώσει αυτά τα οποία θα προ-
βλέπει η ρύθµιση και ταυτόχρονα να πάρει την ιδιοκτησία του
σπιτιού στο οποίοι διαµένει. 

Πιστεύω ότι είναι µια απόφαση που προϋποθέτει την πολιτική
βούληση και αν θέλετε, σε συνέχεια και των καθυστερηµένων
µεν, αλλά θετικών ανακοινώσεων που έγιναν σε σχέση µε την κοι-
νωνική κατοικία, οφείλουµε ταυτόχρονα να λύσουµε και τις µε-
γάλες εκκρεµότητες που υπάρχουν στον πρώην ΟΕΚ, ώστε και
σήµερα ο ΟΑΕΔ να προβεί σε αυτή τη διαδικασία ρύθµισης µε
επαναφορά των ρυθµίσεων που ήδη είχαν ισχύσει, και βέβαια,
αν υπάρξει ανάγκη -µετά από αξιολόγηση- να βελτιωθούν αυτές
οι ρυθµίσεις και προσαρµοστούν στα σηµερινά δεδοµένα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και εµείς

ευχαριστούµε.
Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Για πολλοστή φορά ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Κεγκέρογλου, ξεκινώντας την πρωτολογία µου θα ήθελα
να παραθέσω ορισµένα στοιχεία σχετικά µε τη δυνατότητα ρύθ-
µισης των οφειλών από δικαιούχους δανειολήπτες του τέως Ορ-
γανισµού Εργατικής Κατοικίας. Βάσει της τελευταίας υπουργικής
απόφασης στην οποία αναφερθήκατε του 2018 δόθηκε η δυνατό-
τητα σε ογδόντα ένα χιλιάδες επτακόσιους δέκα πέντε δανειολή-
πτες να ρυθµίσουν τις οφειλές τους, αρχικά µέχρι τις 18 Δεκεµ-
βρίου του 2018.

Στη συνέχεια, δόθηκαν τέσσερις παρατάσεις. Η τελευταία
ήταν στις 30 Ιουνίου του 2021. Συνολικά υπέβαλαν αίτηση υπα-
γωγής στις ρυθµίσεις της υπουργικής απόφασης σαράντα εννιά
χιλιάδες εξακόσιοι δανειολήπτες µε την ακόλουθη κατανοµή.

Στο πρώτο διάστηµα που ήταν η κανονική περίοδος, δηλαδή,
από 19 Απριλίου του 2018 έως 18 Δεκεµβρίου 2018, υπέβαλαν
σαράντα ένα χιλιάδες τετρακόσιοι δέκα έξι δανειολήπτες, δη-
λαδή ποσοστό 83,5% του συνόλου των αιτήσεων. 

Στην πρώτη παράταση υπέβαλαν πέντε χιλιάδες τετρακόσιοι
δανειολήπτες, 10,9% του συνόλου, στη δεύτερη παράταση υπέ-
βαλαν χίλιοι εκατόν σαράντα ένα δανειολήπτες, ποσοστό 2,3%,
στην τρίτη παράταση υπέβαλαν επτακόσιοι τριάντα τέσσερις δα-
νειολήπτες, ποσοστό 1,48% και την τέταρτη παράταση υπέβαλαν
εννιακόσιοι τρεις δανειολήπτες, δηλαδή ποσοστό 1,82%. 

Σηµειώστε ότι σε κάθε επανεργοποίηση της υπουργικής από-
φασης δόθηκε µεγάλη δηµοσιότητα µε δελτία τύπου, µέσω των
µέσων µαζικής επικοινωνίας µε σχετικές αναρτήσεις σε εµφανή
σηµεία των ανά την επικράτεια κέντρων προώθησης απασχόλη-
σης µέσω της ιστοσελίδας της ΔΥΠΑ (ΚΟΚ), ώστε οι δικαιούχοι
να έχουν άµεση και έγκαιρη ενηµέρωση. 

Η ΔΥΠΑ προφανώς θα ελέγχει και θα παρακολουθεί την πο-
ρεία της αποπληρωµής των δανειακών υποχρεώσεων των δανει-
οληπτών και των ρυθµισµένων και των µην ρυθµισµένων,
σταθµίζοντας παράλληλα όλες τις παραµέτρους, ώστε σε περί-
πτωση που κριθεί αναγκαίο να παρέµβει και να µεριµνήσει για
την επίλυση τυχόν προβληµάτων. 

Στο πλαίσιο αυτής της παρακολούθησης διαπιστώνεται από
τους σαράντα εννιά χιλιάδες εξακόσιους δανειολήπτες οι οποίοι
εντάχθηκαν στις ρυθµίσεις της υπουργικής απόφασης το
83,06%, δηλαδή σαράντα µία χιλιάδες διακόσιοι, έχουν ήδη απο-
πληρώσει το δάνειο τους και δεν υφίσταται καµµία εκκρεµότητα
οφειλής προς τη ΔΥΠΑ. Έξι χιλιάδες τετρακόσιοι, δηλαδή
10,94% παρουσιάζουν οφειλές, οι οποίες και κατανέµονται οµοι-
όµορφα στις εναποµείνασες µηνιαίες δόσεις, ενώ δύο χιλιάδες
αιτήσεις βρίσκονται στο στάδιο της επεξεργασίας.

Θα ήθελα να σηµειώσω ότι συνεχείς ανανεώσεις των προθε-
σµιών και της παγίωσης αυτών λειτουργούν ως τεχνητές παρα-
τάσεις του χρόνου αποπληρωµής των δανείων, καθόσον, όπως
προβλέπεται στην υπουργική απόφαση στην περίπτωση ασυνέ-
πειας στην καταβολή δόσεων δεν υφίσταται καταλογισµός τόκων
υπερηµερίας µε την ένταξη του οφειλέτη σε ρύθµιση, γεγονός
που σε πολλές περιπτώσεις ουσιαστικά οδηγεί σε εσκεµµένη κα-
θυστέρηση. 

Σε κάθε περίπτωση το Υπουργείο Εργασίας και η ΔΥΠΑ που
χειρίζεται το ζήτηµα διαπιστώνουν ότι προς στιγµή τουλάχιστον
δεν συντρέχει λόγος παροχής µιας παράτασης των ρυθµίσεων. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Κεγ-

κέρογλου έχει τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Με δεδοµένο ότι δεν προχωράτε

τουλάχιστον άµεσα στην επαναφορά των ρυθµίσεων και στη βελ-
τίωση τους, θέλω να σας θέσω ένα ζήτηµα που έχει να κάνει µε
αυτούς που ήδη έχουν υποβάλει. Υπάρχει µεγάλος αριθµός. Αν
κατάλαβα καλά είναι δύο χιλιάδες που δεν του έχει απαντηθεί η
αίτηση ακόµα και δεν έχουν ενταχθεί στη ρύθµιση. Σε ορισµέ-
νους από αυτούς -και δεν µπορώ να είµαι σίγουρος για το πόσος
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είναι ο αριθµός, γιατί έχω δύο τρεις περιπτώσεις στο Ηράκλειο-
η απάντηση της υπηρεσίας είναι ότι χρειάζεται νοµοθετική ρύθ-
µιση για να καλυφθεί. Δεν ξέρω γιατί. Δεν µπορώ να σας πω συγ-
κεκριµένα σε ποια κατεύθυνση είναι η νοµοθετική ρύθµιση, αλλά
µπορώ στη συνέχεια να σας ενηµερώσω στο Υπουργείο. 

Έχουν, λοιπόν, δύο χιλιάδες αιτήσεις οι οποίες δεν έχουν
απαντηθεί. Έχουµε έναν αριθµό, όπως είπατε έξι χιλιάδες που
είναι στη διαδικασία της ρύθµισης, αλλά και κάποιοι έχουν απεν-
ταχθεί και θα έλεγα ότι εφόσον δεν προβαίνετε άµεσα στη νέα
δυνατότητα ένταξης για ρύθµιση οφειλών, να δώσουµε προσοχή
στο πώς τουλάχιστον αυτοί που έχουν ενταχθεί δεν θα έχουν
προσκόµµατα και στην έκδοση της απόφασης -δύο χιλιάδες εί-
πατε ότι είναι αυτοί που είναι στον αέρα- και βεβαίως να διευκο-
λυνθούν και οι έξι χιλιάδες. Να υλοποιήσουν τη ρύθµιση και αν
κάποιοι έχουν απενταχθεί να τους δίνεται η δυνατότητα της επα-
νένταξης µε το ανάλογο τίµηµα. Να δούµε πώς µπορούµε να δι-
ευκολύνουµε.

Επιµένω να δείτε και να εξετάσετε πώς θα επανέλθει η ρύθ-
µιση, ούτως ώστε και οι υπόλοιποι τριάντα πέντε χιλιάδες περί-
που να ενταχθούν σε µια ρύθµιση. Αυτό αφορά τα δάνεια από
ίδια κεφάλαια του ΟΕΚ. Υπάρχουν βέβαια και άλλες κατηγορίες
δανειοληπτών που είτε είναι ο ΟΕΚ –άρα, ο ΟΑΕΔ τώρα- εγγυη-
τής και έχουν δανειοδοτηθεί από τράπεζες –είναι πιο σύνθετο το
θέµα- είτε υπάρχουν σπίτια που έχουν παραχωρηθεί και που εν-
τάσσονται σε αυτή τη διαδικασία. Όλες οι περιπτώσεις, όµως,
συνθέτουν ένα τοπίο το οποίο δεν είναι και τόσο οµαλό. Εάν
έχετε µια ενηµέρωση από τον ΟΑΕΔ -την αντίστοιχη διεύθυνση-
θα δείτε ότι υπάρχουν θέµατα σε όλες τις κατηγορίες δανείων
και πρέπει να ασχοληθούµε µε κάποια καινούργια απόφαση,
ώστε και να επιταχυνθεί η διαδικασία µε τις υπάρχουσες ρυθµί-
σεις, αλλά και να αντιµετωπιστούν προβλήµατα για αυτά που
χρονίζουν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ. 
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Κεγκέρογλου, για τις δύο χιλιάδες, οι οποίες

υπάρχουν ακόµα, έχω πει ότι τις επεξεργάζονται. Αυτό που µου
είπατε περί απαίτησης νοµοθετικής ρύθµισης, που το είπαν οι
υπηρεσίες, αν µπορείτε στείλτε µου το αντίστοιχο ή κάντε κάποια
ερώτηση κοινοβουλευτική και θα σας απαντήσω κανονικά. Δεν
τη γνωρίζω δηλαδή αυτή την υπόθεση.

Το ότι κάποιοι έχουν απενταχθεί λογικό δεν είναι; Αν δεν πλη-
ρώνεις απεντάσσεσαι. Εµένα αυτό που µε εξέπληξε κυριολεκτικά
µε αυτήν εδώ τη ρύθµιση, την οποία δεν τα γνώριζα, είναι το ότι
είτε είσαι ενήµερος είτε δεν είσαι ενήµερος είναι ακριβώς το ίδιο.
Μεγαλύτερο κίνητρο στο να το παρατείνω επ’ αόριστον δεν θα
µπορούσα να σκεφτώ. 

Τώρα, λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι οι αποπληρωµές των δανείων
που χορηγήθηκαν από ίδια κεφάλαια του καταργηθέντος Οργα-
νισµού Εργατικής Κατοικίας θα πρέπει να πραγµατοποιούνται µε
συνέπεια, ώστε να µπορούν να υλοποιούνται νέα προγράµµατα
και να χρηµατοδοτούνται οι εκάστοτε ρυθµίσεις θα πρέπει να
είναι ουσιαστικές, αλλά σε καµµία περίπτωση επαναλαµβανόµε-
νες. Τα µέτρα στήριξης για τη ρύθµιση οφειλών είναι έκτακτα και
δεν µπορεί να παρατείνονται διαρκώς, δηµιουργώντας τη λαν-
θασµένη εντύπωση στους δανειολήπτες ότι µπορούν να µην είναι
συνεπείς στην αποπληρωµή των δόσεών τους, αφού θα έχουν
τη δυνατότητα ρύθµισης και µάλιστα, όπως προβλέπεται στην
υπουργική απόφαση, χωρίς τον καταλογισµό τόκων υπερηµε-
ρίας. Δηλαδή λειτουργούν τρόπον τινά εν είδει κακώς νοούµενης
επιβράβευσης των ασυνεπών. Σε κάθε περίπτωση θέλω να σας
διαβεβαιώσω πως παρακολουθούµε το θέµα και σε συνεργασία
µε τη ΔΥΠΑ δεν αποκλείουµε πρόσθετη παρέµβαση εφόσον
όµως αυτή κριθεί αναγκαία. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ και στο πλέγµα των µέ-
τρων που παρουσίασε ο Πρωθυπουργός στη Διεθνή Έκθεση
Θεσσαλονίκης για την αντιµετώπιση του αυξηµένου κόστους
στέγασης, που δείχνει και τη βαρύτητα που δίνει η Κυβέρνηση

για το θέµα αυτό ειδικά για τους νέους. 
Υπάρχει µια δέσµη επτά µέτρων, το πρόγραµµα «ΑΝΑΚΑΙΝΙΖΩ

- ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» για νέους µε δυνατότητα λήψης χαµηλότοκου
δανείου ανακαίνισης µε ευνοϊκούς όρους και επιχορήγησης πα-
ρεµβάσεων εξοικονόµησης και βελτίωσης της ενεργειακής από-
δοσης. Υπάρχει το Πρόγραµµα «ΑΝΑΚΑΙΝΙΖΩ - ΕΝΟΙΚΙΑΖΩ» για
κενά σπίτια µε σκοπό την αύξηση των αξιοποιήσιµων κατοικιών,
που επιδοτείται έως 40% του κόστους ανακαίνισης για κενές κα-
τοικίες που θα µισθωθούν. Προβλέπεται χορήγηση ευνοϊκών στε-
γαστικών δανείων µέσω συγχρηµατοδότησης. Δηµιουργούµε
ένα νέο ειδικό πρόγραµµα χαµηλότοκου δανεισµού µε εξαιρετικά
χαµηλό επιτόκιο για την αγορά πρώτης κατοικίας από νέους και
νέα ζευγάρια έως τριάντα εννέα ετών. 

Το τέταρτο µέτρο αφορά τη θεσµοθέτηση ενός νέου εργα-
λείου αξιοποίησης της ακίνητης περιουσίας του δηµοσίου, την
κοινωνική αντιπαροχή. Είναι αρκετά ενδιαφέρον και πρωτότυπο
πρόγραµµα. Προσφέρουµε ακίνητα του δηµοσίου σε ιδιώτες κα-
τασκευαστές µε στόχο να κατασκευάσουν µε δικά τους έξοδα
σύγχρονα κτήρια-κατοικίες από τα οποία θα έχουν την υποχρέ-
ωση να µισθώνουν το 50% µε χαµηλά ενοίκια σε νέους δικαιού-
χους, ενώ θα έχουν τη δυνατότητα να αξιοποιούν µε εµπορικούς
όρους τα υπόλοιπα. 

Το πέµπτο µέτρο αφορά την ενεργοποίηση του προγράµµατος
«ΕΣΤΙΑ ΙΙ», όπου το κράτος θα µισθώνει ιδιωτικά ακίνητα, προκει-
µένου να τα διαθέτει µε χαµηλό µίσθωµα σε ευάλωτους δικαιού-
χους. 

Και τέλος, υπάρχουν και άλλα δύο µέτρα που αφορούν φοιτη-
τές, δηλαδή αυξάνεται κατά 50% το φοιτητικό στεγαστικό επί-
δοµα από τα 1.000 στα 1.500 ευρώ ετησίως και στα 2.000 ευρώ
σε περίπτωση δύο ή περισσότερων αιτούντων φοιτητών που συγ-
κατοικούν στην ίδια µισθωµένη κατοικία. 

Το τελευταίο µέτρο αφορά τη δηµιουργία σύγχρονων φοιτητι-
κών εστιών -αν δεν κάνω είναι λάθος µε τη µέθοδο των ΣΔΙΤ, των
συµπράξεων δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα- σε πέντε πανεπιστή-
µια της χώρας στην Κρήτη, τη Θεσσαλία, τη Θράκη, τη δυτική
Αττική και τη δυτική Μακεδονία. Αναµφίβολα το πλέγµα αυτών
των πολιτικών σε συνδυασµό µε τις υφιστάµενες πολιτικές δεί-
χνει ξεκάθαρα τη σηµασία που δίνει η παρούσα Κυβέρνηση στην
επίλυση των προβληµάτων στο πεδίο της στέγασης µε έµφαση
στη στέγαση των νέων. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Προχω-

ρούµε στην έκτη µε αριθµό 1001/12-9-2022 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς την Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Αδικαιολόγητη εξαίρεση περιοχών
που έχουν κηρυχθεί σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης από την
υπουργική απόφαση για ειδική µοριοδότηση υποψήφιων των πα-
νελλαδικών εξετάσεων».

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, είχαµε συζητήσει πριν από µερικές εβδοµάδες

την ανάγκη για την έκδοση υπουργικής απόφασης για την ειδική
µοριοδότηση υποψηφίων των πανελλαδικών εξετάσεων για τις
σεισµόπληκτες περιοχές και πράγµατι επιφυλαχθήκατε, προκει-
µένου να εκδοθεί αυτή η απόφαση στην κατάλληλη ώρα. Είχα
επισηµάνει τότε ότι οι δήµοι και οι περιοχές είναι συγκεκριµένες
µε βάση τις αποφάσεις του αρµόδιου Υπουργείου Κλιµατικής Αλ-
λαγής και Καταστροφών και βέβαια µε τις περιοχές οι οποίες κη-
ρύχθηκαν σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης µε τα αρµόδια
όργανα. 

Δυστυχώς, ενώ εκδόθηκε η υπουργική απόφαση και περιλαµ-
βάνει βασικούς δήµους βεβαίως από αυτούς που υπέστησαν τις
καταστροφές του σεισµού, υπάρχει σηµαντική εξαίρεση µεγάλου
αριθµού για δηµοτικές ενότητες και δήµους της περιοχής Ηρα-
κλείου. Επιπλέον υπάρχει ένας δήµος, ο οποίος µπήκε µε από-
φαση µόνο του διευθυντή του σχολείου. Έστειλε ο διευθυντής
του σχολείου ένα έγγραφο και µπήκε ένας δήµος. Και λέω εγώ
υπάρχουν συνθήκες να µπει αυτός ο δήµος, είναι ο Δήµος Ανω-
γείων, αλλά γιατί να µην µπει ο Δήµος Γόρτυνας, που έχει κριθεί
σεισµόπληκτος, οι περιοχές του Δήµου Ηρακλείου, που έχουν
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κριθεί σεισµόπληκτες, οι περιοχές του Δήµου Χερσονήσου, που
έχουν κριθεί σεισµόπληκτες, οι περιοχές του Δήµου Φαιστού,
που έχουν κριθεί σεισµόπληκτες;

Θα σας καταθέσω τις διαµαρτυρίες των τριών τουλάχιστον
δήµων που έχω µαζί µου, που ενώ έχουν κηρυχθεί σεισµόπληκτοι
επίσηµα και από το αρµόδιο Υπουργείο και από την Περιφέρεια,
έχουν οροθετηθεί, δεν περιλαµβάνονται στην απόφαση.

Αυτό που σας ρωτάω είναι για ποιον λόγο δεν συµπεριελήφθη-
σαν αυτοί οι δήµοι, Βιάννου, Φαιστού, Γόρτυνας, Χερσονήσου
και του Ηρακλείου ορισµένα δηµοτικά διαµερίσµατα και δηµοτι-
κές ενότητες, όχι όλος ο δήµος. Επίσης, τι προτίθεστε να πρά-
ξετε ούτως ώστε να αρθεί η αδικία για αυτές τις περιοχές; 

Σηµειώνω βέβαια ότι είναι σε εξέλιξη ήδη η διαδικασία υλοποί-
ησης της απόφασης. Πρέπει να έχει τελειώσει και η προθεσµία
υποβολής των δικαιολογητικών για τους δήµους όµως που περι-
λαµβάνονται στην απόφαση.

Θέλω να τα καταθέσω αυτά να τα έχετε υπ’ όψιν σας. Να σας
ξανακαταθέσω τις αποφάσεις του Υπουργείου Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας; Τις κατέθεσα στην προηγούµενη
ερώτηση.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ.

Κύρια Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θέλω να δω τις καταθέσεις αυτές, τις αποφάσεις της Πο-

λιτικής Προστασίας. Τις έχω. Ούτε τις ζήτησα. Σας είδα ότι εξα-
νίστασται.

Εγώ, κύριε συνάδελφε, και αναγνωρίζω και επιβεβαιώνω το εν-
διαφέρον σας και το θεωρώ και απολύτως δικαιολογηµένο, γιατί
έχετε φέρει το θέµα στη Βουλή µέχρι στιγµής στις 11-10-2021,
στις 27-06-2022 µε επίκαιρες ερωτήσεις και στην 1-11-2021 και
έχετε κάνει και αναφορά.

Θα σας θυµίσω ότι στη διάρκεια της πρώτης επίκαιρης συζή-
τησης στην Ολοµέλεια της Βουλής, στις 18 Οκτωβρίου του 2021,
είχατε κάνει τη σχετική ερώτηση, ανάλογη µε αυτή που τώρα
απευθύνετε στο Υπουργείο, για την ειδική µοριοδότηση των µα-
θητών της Γ’ λυκείου στις πανελλαδικές εξετάσεις καίτοι αυτή
δεν περιλαµβανόταν στο κείµενό σας. Σας είχα πει ότι οι αποφά-
σεις αυτές λαµβάνονται κατά τον µήνα Σεπτέµβριο άρα θα επα-
νέλθουµε σε αυτό, σας το λέω αυτολεξεί. 

Αναλυτικά συζητήσαµε το θέµα στην Ολοµέλεια της Βουλής
στις 11 Ιουλίου του 2022 γιατί κάνατε δεύτερη επίκαιρη ερώτηση.
Σας είχα αναφέρει τότε και θα το επαναλάβω και σήµερα τις προ-
ϋποθέσεις που πρέπει να πληρούνται για να ενταχθούν σε αυτή
την ευεργετική διάταξη οι µαθητές σεισµόπληκτων περιοχών. 

Σας ανέφερα επίσης και τη διαδικασία που πρέπει να ακολου-
θηθεί και τα έγγραφα που χρειάζεται να καταθέσουν µόλις εκ-
δοθεί σχετική υπουργική απόφαση. Κατά νόµον αρµόδια είναι η
Υπουργός κ. Κεραµέως. Ασκώντας λοιπόν αυτή της την αρµοδιό-
τητα στις 26-8-2022 εξέδωσε υπουργική απόφαση και το θέµα
της υπουργικής απόφασης ήταν ο καθορισµός των δικαιούχων,
του ειδικού ποσοστού, που τους επιτρέπει να εισάγονται στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση στο ακαδηµαϊκό έτος 2022-2023 και
αφορά σε µαθητές και αποφοίτους γενικών και επαγγελµατικών
λυκείων των περιοχών που έχουν πληγεί εξαιτίας φυσικών κατα-
στροφών και οι οποίοι υπέβαλαν τη σχετική αίτηση-δήλωση και
συµµετείχαν στις πρώτες µετά από το συµβάν πανελλαδικές εξε-
τάσεις, δηλαδή αυτές που διεξήχθησαν τον Ιούνιο του 2022.

Η υπουργική απόφαση, την οποία και εσείς αναφέρατε, αφορά
στους µαθητές της τελευταίας τάξης και στους αποφοίτους των
γενικών και επαγγελµατικών λυκείων µεταξύ άλλων των εξής δύο
δήµων του Νοµού Ηρακλείου που επλήγησαν από το σεισµό της
27ης Σεπτεµβρίου του 2021, του Δήµου Μινώα Πεδιάδας και του
Δήµου Αρχανών - Αστερουσίων.

Αναφερθήκατε, και πολύ ορθά, στις αποφάσεις της Πολιτικής

Προστασίας. Κάθε φορά που συµβαίνουν τόσο σφοδρά φυσικά
φαινόµενα είναι απαραίτητο η πολιτεία να προβαίνει σε άµεσες
κινήσεις, ώστε να εξασφαλιστεί αρχικά η ασφάλεια των πολιτών
στις περιοχές που επλήγησαν και επιπλέον η κατά το δυνατόν
οµαλότερη και ταχύτερη επιστροφή τους στην κανονικότητα. Για
την ευνοϊκή ρύθµιση που σήµερα συζητούµε, που έχει να κάνει,
δηλαδή, µε την καθ’ υπέρβαση εισαγωγή υποψηφίων στην τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση, το να κηρυχθεί µια περιοχή σε κατάσταση
έκτακτης ανάγκης είναι βασική προϋπόθεση για να εξεταστεί το
αίτηµα, αλλά δεν εξασφαλίζει και το δικαίωµα. Είναι προϋπό-
θεση, αλλά δεν το εξασφαλίζει. 

Πριν από την έγκριση της φετινής υπουργικής απόφασης, η
Υπουργός κ. Κεραµέως εξέτασε ενδελεχώς τα σχετικά αιτήµατα
που είχαν υποβληθεί στην αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου και
εκτίµησε όλα τα διαθέσιµα στοιχεία ανά περίπτωση, τον βαθµό
στον οποίο επηρεάστηκε η οµαλή διεξαγωγή της εκπαιδευτικής
διαδικασίας και ένα σύνολο παραγόντων ανά περιοχή. Μη βια-
στείτε να µε κατηγορήσετε ότι δεν απαντώ συγκεκριµένα. Στη
δευτερολογία θα σας απαντήσω για καθένα από τα σχολεία και
τις περιοχές που ρωτήσατε, για να µην κάνω κατάχρηση του χρό-
νου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, στην πρωτολο-

γία αναφέρθηκε η κυρία Υπουργός στη διαδικασία. Εγώ πράγ-
µατι κατέθεσα τον Οκτώβρη την πρώτη ερώτηση,
«συµµορφούµενος» µε τους χρόνους. Η δεύτερη ερώτησή µου
ήρθε τον Ιούλιο, προκειµένου να υπενθυµίσω τη δέσµευση του
Υπουργείου να εξετάσει την αναγκαιότητα έκδοσης της υπουρ-
γικής απόφασης για τον καθορισµό του ποσοστού εισαγωγής
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση από τις σεισµόπληκτες περιοχές. 

Πράγµατι εκδόθηκε, σύµφωνα µε τις δεσµεύσεις, θα έλεγα και
πιο µπροστά -Σεπτέµβρη είχε πει-, η υπουργική απόφαση. Όµως,
έχουµε εξαίρεση δήµων, εξαίρεση περιοχών, σε αντίθεση µε µια
είσοδο. Εγώ λέω καλώς µπήκε. Φίλτατοι είναι οι µαθητές όλων
των σχολείων. Θέλατε µε ένα χαρτί απλό της διευθύντριας του
ΓΕΛ του συγκεκριµένου λυκείου να τους βάλετε! Τους βάλατε.
Εντάξει! Εδώ το έχω, είναι ένα χαρτί της διευθύντριας. Δεν λέω
εγώ να βγουν οι άνθρωποι έξω. Μπορεί να έχει προβλήµατα το
κτήριο το συγκεκριµένο και να προκαλεί εξ αυτού. 

Όµως, και οι άνθρωποι που είναι στις περιοχές που επλήγησαν
από τον σεισµό άµεσα, δεν µπορεί να είναι εκτός. Σας λέω, συγ-
κεκριµένα, είναι ο Δήµος Γόρτυνας, είναι ο Δήµος Φαιστού, είναι
ο Δήµος Ηρακλείου µε συγκεκριµένα διαµερίσµατα, ο Δήµος
Χερσονήσου και ο Δήµος Βιάννου. Ο διπλανός δήµος, δηλαδή
από το Αρκαλοχώρι, από τον Δήµο Μινώα Πεδιάδας, ο Δήµος
Βιάννου, που υπέστη και αυτός σηµαντικές ζηµιές -και είναι µέσα
στις αποφάσεις του Υπουργείου- δεν µπήκε στην υπουργική από-
φαση και µπήκε ένας δήµος του Ρεθύµνου. Εντάξει! Λέω, να
µπούνε. Θέλετε να βάλετε όλη την περιοχή; Δεν έχει νόηµα µετά
η απόφαση. Όµως, γιατί εξαιρεθήκαν αυτοί οι συγκεκριµένοι
δήµοι; Και, βέβαια, µου είπαν να µην το πεις, λέει, στη Βουλή ότι
µπήκαν τα Ανώγεια χωρίς να το δικαιούνται. Με συγχωρείτε πάρα
πολύ! Εγώ αυτό το οποίο ρωτάω σήµερα, είναι γιατί δεν µπήκαν
αυτοί που δικαιούνται. Γιατί δεν µπήκαν αυτοί που δικαιούνται,
οι δήµοι και τα παιδιά; Είναι παιδιά κατώτερου θεού και υπάρχει
ανώτερος θεός από ένα υψόµετρο και πάνω; Δεν ξέρω! Τι να πω;
Δεν µπορώ να δώσω άλλη εξήγηση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Μακρή, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Δεν είναι πιο κοντά στον θεό αυτά τα παιδιά που ζουν σε µεγα-
λύτερο υψόµετρο. Η Υπουργός όταν αποφασίζει, όπως σας είπα
και στην πρωτολογία, λαµβάνει συγκεκριµένα κριτήρια υπ’ όψιν
της, όπως συνολικές ηµέρες αναστολής λειτουργίας σχολικών
µονάδων, διάρκεια εφαρµογής τηλεκπαίδευσης και εγκατάσταση
σχολικών κτηρίων. Υπάρχει και µια συγκεκριµένη γραφειοκρατία
και µια διαδικασία επιβεβληµένη από τον νόµο η οποία είναι: πλη-
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ροφόρηση των αρµοδίων υπηρεσιών του Υπουργείου, πριν κατα-
λήξει η Υπουργός κ. Κεραµέως στην έκδοση της απόφασης. Η
πληροφόρηση προέρχεται από την Περιφερειακή Διεύθυνση Εκ-
παίδευσης της Κρήτης εν προκειµένω, και από την κατ’ εξοχήν αρ-
µόδια Διεύθυνση της Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης του
Ηρακλείου. Όλα τα ΓΕΛ και τα ΕΠΑΛ των πέντε δήµων που ανα-
φέρατε υπάγονται σε αυτή τη Διεύθυνση Δευτεροβάθµιας Εκπαί-
δευσης. 

Η διεύθυνση, λοιπόν, αυτή, κύριε συνάδελφε, στις 2-11-2021
έστειλε εγγράφως στο Υπουργείο, κατέθεσε συγκεκριµένα στοι-
χεία, και εισηγήθηκε στο Υπουργείο τη συµπερίληψη στην ευ-
νοϊκή ρύθµιση των σχολείων της αρµοδιότητάς της που
επλήγησαν από τον σεισµό στις 27 Σεπτεµβρίου του 2021, για να
µην υπάρχουν προφανώς ανισότητες και να διασφαλιστεί η δί-
καιη µεταχείριση των υποψηφίων. Η εν λόγω εισήγηση της Διεύ-
θυνσης Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης αφορούσε συνολικά σε
τρία σχολεία. Αυτά ανήκουν στον Δήµο Μινώα Πεδιάδας. Είναι
το ΓΕΛ και το ΕΠΑΛ Αρκαλοχωρίου και το ΓΕΛ Καστελλίου. Η ει-
σήγηση αυτή έγινε απολύτως αποδεκτή. Το ΓΕΛ Επισκοπής
Δήµου Χερσονήσου, το οποίο επίσης αναφέρετε στην ερώτησή
σας, δεν συµπεριελήφθη στην εισήγηση της Διεύθυνσης Δευτε-
ροβάθµιας Εκπαίδευσης. Ο λόγος, κατά τη διεύθυνση -και είναι
σεβαστός βεβαίως διότι εκείνοι γνωρίζουν, είναι οι καθ’ ύλην αρ-
µόδιοι-, είναι ότι το σχολείο παρέµεινε τέσσερις ηµέρες κλειστό
και έκανε έντεκα ηµέρες τηλεκπαίδευση και µετά οι µαθητές επέ-
στρεψαν. Ο ίδιος λόγος ισχύει και για τον Δήµο Γόρτυνας που
έχει συνολικά οκτώ ηµέρες, πέντε ηµέρες κλειστό µε απόφαση
του περιφερειάρχη και τρεις ηµέρες µε απόφαση του δηµάρχου. 

Άλλη προϋπόθεση που απαιτείται, κύριε συνάδελφε, για να
συµπεριληφθούν στην ευνοϊκή ρύθµιση, είναι να υποβάλουν έγ-
καιρα σχετικό αίτηµα στην υπηρεσία του Υπουργείου, µέσω
πάντα της αρµόδιας Διεύθυνσης της Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευ-
σης Ηρακλείου. Τρεις από τους πέντε δήµους του Νοµού Ηρα-
κλείου -Βιάννου, Φαιστού και Χερσονήσου- που αναφέρατε και
στην ερώτησή σας, δεν υπέβαλαν -δεν υπέβαλαν!- σχετικό αί-
τηµα. Και ένας εκ των πέντε δήµων του Ηρακλείου υπέβαλε εκ-
πρόθεσµα αίτηµα. Πότε; Μετά την έκδοση της υπουργικής
απόφασης της κ. Κεραµέως. 

Τώρα, νοµίζω ότι έχω τον χρόνο να πω πολύ συνοπτικά ότι για
να εφαρµοστεί αυτή η ευνοϊκή ρύθµιση, παραµένει η προϋπό-
θεση οι υποψήφιοι να έχουν επιτύχει την ελάχιστη βάση εισαγω-
γής ή τις ελάχιστες βάσεις εισαγωγής του ειδικού µαθήµατος ή
των ειδικών µαθηµάτων ή των πρακτικών δοκιµασιών της οικείας
σχολής, τµήµατος ή εισαγωγικής κατεύθυνσης, εάν συντρέχει
τέτοια περίπτωση, την ελάχιστη βάση εισαγωγής της σχολής,
τµήµατος ή εισαγωγικής κατεύθυνσης και τον συνολικό αριθµό
µορίων τουλάχιστον ίσο µε το 70% του αριθµού των µορίων που
πέτυχε ο τελευταίος επιτυχών της κατηγορίας τους στη συγκε-
κριµένη σχολή, τµήµα ή εισαγωγική κατεύθυνση κατά το ίδιο
ακαδηµαϊκό έτος. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 989/9-9-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Χανίων της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Βασιλείου Διγαλάκη προς την Υπουργό Παιδείας
και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Ανάγκη διαφορετικής αντιµετώπι-
σης των υφιστάµενων εξαθέσιων σχολείων της υπαίθρου ως
προς τις λειτουργικές µεταβολές».

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, ανακοινώθηκαν το καλοκαίρι που µας πέρασε

οι λειτουργικές µεταβολές των σχολικών µονάδων για το σχολικό
έτος που ξεκίνησε πριν από λίγες ηµέρες. Θα σταθώ σε µία κα-
τηγορία από αυτές τις σχολικές µεταβολές, που χρήζει ιδιαίτε-
ρης προσοχής και ειδικά αυτή του υποβιβασµού εξαθέσιων
δηµοτικών σχολείων σε λιγότερες λειτουργικές θέσεις από αυτές
τις έξι οι οποίες είναι οργανικές. 

Στέκοµαι σε αυτή την κατηγορία γιατί η σύµπτυξη διαφορετι-
κών τάξεων µε κοινή διδασκαλία από έναν εκπαιδευτικό οδηγεί

εκ των πραγµάτων σε µια υποβάθµιση του εκπαιδευτικού έργου,
καθώς ο δάσκαλος έχει υπό την ευθύνη του δύο διαφορετικές
τάξεις, στις οποίες πρέπει να µοιράσει τον χρόνο του. Και εκ των
πραγµάτων τα παιδιά που φοιτούν σε δηµοτικά σχολεία µε λιγό-
τερες λειτουργικές θέσεις από τις έξι τάξεις του δηµοτικού,
έχουν ένα µειονέκτηµα, σε σχέση µε τα παιδιά των αστικών κέν-
τρων. 

Φαίνεται, όπως προκύπτει και από τα Χανιά όπου έχουµε τα
στοιχεία που υποβιβάζονται τέσσερα εξαθέσια δηµοτικά σχολεία
της υπαίθρου, ότι το φαινόµενο αυτό συµβαίνει κυρίως στην
ύπαιθρο σε σχολεία και σε χωριά που βρίσκονται µακριά από τα
αστικά κέντρα, συχνά σε ορεινές περιοχές. Συγκεντρώνουν παι-
διά από άλλα χωριά που βρίσκονται σε ορεινές περιοχές. Και οι
δύσβατες συνθήκες και οι συνθήκες τον χειµώνα κάνουν δύ-
σκολη τη µετακίνηση ακόµα και αν πρόκειται για µετακινήσεις
λίγων χιλιοµέτρων. Εποµένως η υποβάθµιση σε τέτοιες περιπτώ-
σεις συχνά ανατροφοδοτεί αρνητικά. Μιλάµε για χωριά, εφόσον
λειτουργεί ένα εξαθέσιο δηµοτικό σχολείο, τα οποία έχουν ζωή,
στα οποία υπάρχει µια τάση επιστροφής. Αλλά υποβαθµίζοντας
ένα σχολείο σε λιγότερες από έξι θέσεις, αυτό που συµβαίνει
είναι ότι οι γονείς παίρνουν τα παιδιά τους, τα µεταφέρουν σε
σχολεία στα αστικά κέντρα, µε αποτέλεσµα να αντιστρέφεται
αυτή η τάση επιστροφής. 

Το πρόβληµα δηµιουργείται για τον λόγο ότι τα κριτήρια κα-
θορισµού των λειτουργικών θέσεων σε ένα δηµοτικό σχολείο πε-
ριλαµβάνουν µόνο τον αριθµό των µαθητών και όχι κριτήρια
όπως ότι ένα σχολείο είναι αποµακρυσµένο σε ορεινή περιοχή ή
στην ύπαιθρο γενικότερα. 

Αυτό που προτείνω είναι να εξετάσουµε µαζί αν µπορούµε να
αλλάξουµε αυτά τα κριτήρια, έτσι ώστε να περιλαµβάνουν -εκτός
από το κριτήριο του αριθµού των µαθητών- και κριτήρια που χα-
ρακτηρίζουν ένα σχολείο ως δυσπρόσιτο, σε ορεινή περιοχή ή
στην ύπαιθρο. Αυτό το οφείλουµε, γιατί νοµίζω πως συµφωνούµε
όλοι µας ότι είναι πρωταρχική επιλογή να στηρίξουµε την ύπαι-
θρο, να στηρίξουµε την επιστροφή του κόσµου στα χωριά της
υπαίθρου, να αποφύγουµε την ερηµοποίηση της υπαίθρου. Αυτό
µπορεί να γίνει µ’ αυτόν τον τρόπο. 

Εποµένως µέχρι τότε έχω τα εξής ερωτήµατα: Πρώτον, εάν
έχει αποτιµηθεί αυτό το σενάριο διαφορετικής αντιµετώπισης
των υφιστάµενων εξαθέσιων σχολείων της υπαίθρου ως προς
τον ελάχιστο απαιτούµενο αριθµό µαθητών, µε σκοπό τη διατή-
ρησή τους ως εξαθέσια, δηλαδή να έχουµε πιο ελαστικά κριτήρια
για να διατηρήσουµε ένα εξαθέσιο δηµοτικό σχολείο ως εξαθέ-
σιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε. Παρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Ένα δεύτερο: Αναµένοντας αυτή την επεξεργασία και διερεύ-

νηση πρόσθετων κριτηρίων, αν προτίθεται το Υπουργείο να δια-
τηρήσει τις λειτουργικές θέσεις, έτσι ώστε τα σχολεία να
λειτουργήσουν κατ’ ελάχιστο ως εξαθέσια για την τρέχουσα σχο-
λική χρονιά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πράγµατι, κύριε Διγαλάκη, οφείλω και δηµόσια να πω πως

αυτό το θέµα σάς έχει απασχολήσει πολλές φορές και σε δικές
µας συνεργασίες και θέλω πάλι δηµόσια να σας ευχαριστήσω
για την ευπρεπή συνεργασία, καίτοι πιέζετε και καλά κάνετε.
Αφορά στην περιφέρειά σας, γνωρίζετε τα θέµατα αυτά. Τα επι-
χειρήµατά σας είναι επιχειρήµατα στα οποία οφείλει κανείς να
σκύψει µε σοβαρότητα και προσοχή. 

Αυτή τη στιγµή δεν έχω εξουσιοδότηση από την Υπουργό, η
οποία έχει και τη νοµοθετική πρωτοβουλία, για αλλαγές στο
ισχύον νοµικό πλαίσιο, άρα λοιπόν το Υπουργείο µας αυτή τη
στιγµή θα εφαρµόσει την υφιστάµενη νοµοθεσία. Δεν παρα-
βλέπω τη στιβαρότητα των επιχειρηµάτων σας, απλώς αυτή τη
στιγµή αυτό ισχύει και αυτό εφαρµόζουµε. 

Ξέρετε πολύ καλά -έχετε θητεύσει στο Υπουργείο- ότι οι σχο-
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λικές µεταβολές πραγµατοποιούνται κάθε σχολικό έτος και
ισχύουν για το επόµενο και εκδίδεται επίσης και εγκύκλιος που
καθορίζει το χρονοδιάγραµµα της επιβολής των απαραίτητων δι-
καιολογητικών από τις αρµόδιες διευθύνσεις πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης και τις περιφερειακές διευθύνσεις.

Ακολουθώντας, λοιπόν, την επιβεβληµένη διαδικασία για τις
µεταβολές του σχολικού έτους 2022-2023, εκδόθηκε στις 5-11-
2021 εγκύκλιος. Το θέµα της ήταν οι µεταβολές σχολικών µονά-
δων πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης για το
σχολικό έτος 2022-2023. Εκεί περιγράφεται η διαδικασία και για
τις µεταβολές των σχολικών µονάδων, λαµβάνονται υπ’ όψιν ο
αριθµός µαθητών, η ορθή διαχείριση του ανθρώπινου δυναµικού,
η χιλιοµετρική απόσταση που διανύουν οι µεταφερόµενοι, οι κτη-
ριακές υποδοµές, γιατί ο στόχος είναι να υπάρχουν άρτιες, εξο-
πλισµένες και επαρκώς στελεχωµένες σχολικές µονάδες. Επίσης
οι διευθυντές πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης
οφείλουν να αιτιολογούν πλήρως τους λόγους που στοιχειοθε-
τούν την πρόταση και την ανάγκη για µεταβολή. 

Επαναλαµβάνω για όσους µάς ακούνε -γιατί εσείς το ξέρετε-
ότι η οργανικότητα των δηµοτικών σχολείων καθορίζεται από την
ΚΥΑ του 2006. Σύµφωνα µε αυτή, σχολεία µε τριάντα έναν ως
σαράντα πέντε µαθητές λειτουργούν ως τριθέσια, µε σαράντα
έξι ως εκατό µαθητές ως τετραθέσια, µε εκατόν είκοσι έξι ως
εκατόν πενήντα µαθητές ως εξαθέσια. 

Για τη λειτουργικότητα των σχολικών µονάδων που αναφερ-
θήκατε, ο αριθµός των τµηµάτων ενός σχολείου εξαρτάται από
τον αριθµό των µαθητών. Σύµφωνα µε την παράγραφο 3 του άρ-
θρου 50 του ν.4692/2020, στις σχολικές µονάδες της πρωτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης ο µεγαλύτερος αριθµός µαθητών ανά τµήµα
είναι είκοσι πέντε. Από επταθέσιο και πάνω ο ελάχιστος αριθµός
δεν µπορεί να είναι µικρότερος από δεκαπέντε. 

Δυστυχώς θα συµφωνήσω µαζί σας ότι ο µαθητικός πληθυ-
σµός -το ζω και στη δική µου περιφέρεια, το ξέρουµε όλοι οι Βου-
λευτές που πολιτευόµαστε στην περιφέρεια- είναι αυτός που
καθορίζει την πορεία των σχολικών µονάδων. Δυστυχώς, στις µι-
κρές τοπικές κοινωνίες, δεν βοηθάει τη λειτουργία εξαθέσιων δη-
µοτικών σχολείων. Όµως θα επαναλάβω ότι ως Υπουργείο
καταβάλλουµε κάθε δυνατή προσπάθεια να στηρίξουµε αυτά τα
σχολεία, ενεργώντας πάντα µέσα στο υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο
και µε τη µεγαλύτερη δυνατή ευελιξία.

Θα προσκοµίσω και θα επικαλεστώ περισσότερα στοιχεία στη
δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Δι-

γαλάκη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ.
Κυρία Υπουργέ, θα ήθελα να κάνω µερικές παρατηρήσεις.

Κατ’ αρχάς, οι λειτουργικές υποβαθµίσεις που ανέφερα είναι για
την περιφέρειά µου, που γνωρίζω τα στοιχεία. Δεν γνωρίζω για
άλλες περιφέρειες. 

Να πω παρενθετικά ότι η επίκαιρη ερώτησή µου δεν είναι το-
πικού χαρακτήρα, αλλά αφορά µια συνολική αντιµετώπιση των
σχολείων της υπαίθρου σ’ όλη τη χώρα. Στις λειτουργικές υπο-
βαθµίσεις που είχαµε στα Χανιά είχαµε µειώσεις, υποβαθµίσεις
σαράντα επτά θέσεων δασκάλων και ταυτόχρονα γύρω στις έν-
τεκα αναβαθµίσεις. Από τις σαράντα επτά υποβαθµίσεις οι είκοσι
πέντε είναι στον Δήµο Χανίων, οι είκοσι δύο σε επαρχιακούς. Οι
σαράντα είναι σε πολυθέσια, που υποβιβάζονται το πολύ σε εξα-
θέσια, και µόνο τέσσερις από τις σαράντα επτά θέσεις αφορούν
εξαθέσια της υπαίθρου, που υποβιβάζονται σε πενταθέσια.

Εποµένως νοµίζω ότι µπροστά στο σηµαντικό έργο που έχει
κάνει το Υπουργείο Παιδείας µε τις είκοσι πέντε χιλιάδες διορι-
σµούς τα δύο τελευταία χρόνια, λίγες θέσεις δασκάλων σε σχο-
λεία της υπαίθρου, για να τα διατηρήσουµε ως εξαθέσια, είναι
κάτι που δεν πρέπει να το σκέφτεται κανείς, πόσω µάλλον όταν
οι αριθµοί των µαθητών των συγχωνευµένων τάξεων στα σχολεία
των Χανίων, για τα οποία έχω εικόνα, δεν άλλαξαν φέτος σε
σχέση µε τα προηγούµενα χρόνια. Στα τρία από τα τέσσερα αυτά
σχολεία αυξήθηκαν οι µαθητές, άρα δεν δικαιολογείται φέτος
από τη διεύθυνση πρωτοβάθµιας η λειτουργική υποβάθµιση των
σχολείων αυτών. 

Όσον αφορά τη νοµοθεσία, συζητάµε για τις λειτουργικές µε-
ταβολές, γιατί πράγµατι η αλλαγή των οργανικών µεταβολών βα-
σίζεται στη νοµοθεσία όπως την αναφέρατε, αλλά θα ήθελα να
σταθώ σ’ ένα σηµείο. Η εγκύκλιος του Απριλίου του 2022, που
υπογράφεται από τον Γενικό Γραµµατέα, αναφέρει ότι η οργανι-
κότητα και η λειτουργικότητα στα δηµοτικά σχολεία προβλέπεται
από την ΚΥΑ του 2006, η οποία, όµως, όπως πολύ σωστά είπατε,
ρυθµίζει µόνο την οργανικότητα.

Όσον αφορά τη λειτουργικότητα, η νοµοθεσία είναι αυτή που
είπατε, δηλαδή ότι ο µέγιστος αριθµός ανά τµήµα είναι είκοσι
πέντε, από επταθέσιο σχολείο και άνω ο ελάχιστος αριθµός των
µαθητών δεν µπορεί να είναι µικρότερος από δεκαπέντε, αλλά
δεν καθορίζεται ελάχιστος αριθµός για εξαθέσια και κάτω. Άρα
υπάρχει ευελιξία στο θεσµικό πλαίσιο να κρατήσουµε τα εξαθέ-
σια σχολεία της υπαίθρου ως εξαθέσια. 

Ο Πρωθυπουργός πρόσφατα στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονί-
κης χαρακτήρισε τη στήριξη της υπαίθρου ως στρατηγική επι-
λογή. 

Όπως είπα και στην πρωτολογία µου, έχει γίνει σηµαντικό
έργο στο Υπουργείο Παιδείας, τόσο µε τους διορισµούς εκπαι-
δευτικών όσο και µε τα νέα προγράµµατα σπουδών, όσο και µε
τις σηµαντικές µεταρρυθµίσεις που έχετε κάνει και σας αξίζουν
συγχαρητήρια. Όµως, θα πρέπει να δώσουµε τη δυνατότητα και
στα παιδιά της υπαίθρου, στους µαθητές της υπαίθρου να απο-
λαµβάνουν την ίδια εκπαίδευση που έχουν τα παιδιά των αστικών
κέντρων και όχι τη µισή. 

Άκουσα την απάντησή σας. Θέλω να δηλώσω εδώ δηµόσια ότι
εγώ θα συνεχίσω να προσπαθώ, θα συνεχίσουµε να έχουµε επα-
φές. Θα συνεχίσω να ασκώ την όποια πίεση µπορώ, ευελπιστών-
τας ότι θα µπορέσουµε να αλλάξουµε τις λειτουργικές θέσεις
στα δηµοτικά σχολεία της υπαίθρου. Ήδη σε επικοινωνία µου
χθες µε τη Διευθύντρια Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης στα Χανιά
ενηµερώθηκα ότι ένα απ’ αυτά τα τέσσερα, το δηµοτικό σχολείο
στο Γεράνι, θα λειτουργήσει και φέτος ως εξαθέσιο. Μας µένουν
τρία σχολεία ακόµα και πρέπει να κάνουµε ό,τι µπορούµε.

Σας ευχαριστώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Για τη Γαύδο δεν είπατε κάτι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κύριε Φίλη, εκεί είναι δευτεροβάθµιο και µιλάµε για τα πρωτο-
βάθµια. Ήµουν σίγουρη ότι θα το θέτατε. Μιλάµε για τα πρωτο-
βάθµια. Της Γαύδου είναι δευτεροβάθµιο. Να σας θυµίσω ότι το
σχολείο της Γαύδου ως πρωτοβάθµιο λειτούργησε και λειτουρ-
γεί και τώρα νηπιαγωγείο. Είναι άλλης τάξεως τα θέµατα και
άλλης φύσεως οι απαντήσεις και οι ιδιαιτερότητες. Τα ξέρετε
αυτά. Εσείς υπήρξατε και Υπουργός.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Διγαλάκη, για την αναφορά σας
στον αριθµό των διορισµών. Πράγµατι έγιναν σχεδόν είκοσι
πέντε χιλιάδες διορισµοί την τελευταία τριετία, οι έξι χιλιάδες εξ
αυτών στην ειδική αγωγή για πρώτη φορά στα εκπαιδευτικά χρο-
νικά, οι υπόλοιποι για πρώτη φορά µετά από δεκαετίες. Προσλή-
φθηκαν τριάντα δύο χιλιάδες αναπληρωτές φέτος. Άρα, λοιπόν,
ο λόγος που γίνονται οι σχολικές µεταβολές δεν είναι προφανώς
κανένας άλλος παρά να γίνει και εξορθολογισµός του ανθρώπι-
νου δυναµικού, χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι δεν κάνουµε τις απα-
ραίτητες κινήσεις για να υπάρχουν εκπαιδευτικοί.

Είπατε κι εσείς ότι δεν αντιλαµβάνεστε γιατί η πρωτοβάθµια
έκανε αυτές τις εισηγήσεις. Εγώ είµαι σίγουρη, όµως, ότι η πρω-
τοβάθµια τις έκανε µετά από πλήρη ανάλυση και γνώση όλων
των στοιχείων και αντίστοιχα το Υπουργείο µας πήρε τη σχετική
απόφαση. 

Θα σας πω, χωρίς να κουράζω περισσότερο, ότι βεβαίως είναι
και δικαίωµά σας να επανέλθετε. Κανένα κακό δεν βγαίνει από
τον κοινοβουλευτικό διάλογο ή τη συνεργασία µεταξύ κοινοβου-
λευτικών και κυβερνητικών. Ίσα-ίσα, µόνο καλό αποτέλεσµα µπο-
ρεί να υπάρχει. 

Θα σας πω ότι πρώτιστος στόχος και υποχρέωση του Υπουρ-
γείου µας είναι να παρέχει υψηλής ποιότητας µόρφωση σ’ όλους
τους µαθητές και γι’ αυτό εβδοµήντα εννέα δηµοτικά και διακό-
σια εξήντα επτά νηπιαγωγεία στην επικράτεια θα λειτουργήσουν
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φέτος µε λιγότερους από πέντε µαθητές. Επίσης, είναι πολύ µε-
γάλος ο αριθµός εγκρίσεως λειτουργίας ολιγοµελών τµηµάτων
στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση και αντιλαµβανόµαστε την υπο-
χρέωση, τη φροντίδα και την ανάγκη της πολιτείας να συνεχίσει
να το κάνει αυτό για ανθρώπους που για τους δικούς τους λό-
γους -τους οποίους εννοείται ότι σεβόµαστε, αντιλαµβανόµαστε
και ενθαρρύνουµε- µένουν εκεί. Πρέπει να δίνουµε και σ’ αυτούς
πρόσβαση στο αγαθό της εκπαίδευσης, όταν κατοικούν σε µι-
κρούς συνοικισµούς. Αυτό είναι απαραίτητο και επιβεβληµένο
για τα παιδιά τους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε τη συζήτηση της δεύτερης µε αριθµό 985/8-9-2022 Επί-
καιρη Ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικολάου Φίλη προς
την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων µε θέµα: «Σκοπεύει να
συµµορφωθεί το Υπουργείο Παιδείας µε την απόφαση της Αρχής
Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα για την απαλ-
λαγή από το µάθηµα των Θρησκευτικών προκειµένου να απο-
φευχθεί νέα διεθνής καταδίκη και διασυρµός της χώρας για
παραβίαση ανθρωπίνων δικαιωµάτων;».

Έχετε τον λόγο για δύο λεπτά, κύριε Φίλη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, για τρίτη κατά σειρά χρονιά παρανοµείτε. Πα-

ραβιάζετε το Σύνταγµα, την Ευρωπαϊκή Σύµβαση Δικαιωµάτων
του Ανθρώπου ως προς το θέµα του τρόπου άσκησης του δι-
καιώµατος των παιδιών να απαλλαγούν από το µάθηµα των Θρη-
σκευτικών. Επιµένετε κατά παράβαση της ευρωπαϊκής και της
ελληνικής συνταγµατικής τάξης ότι δικαίωµα απαλλαγής έχουν
µόνο όσοι δεν είναι χριστιανοί ορθόδοξοι. Δηλαδή, η µεγάλη
πλειονότητα των Ελλήνων πολιτών και µαθητών δεν έχουν δι-
καίωµα απαλλαγής από το µάθηµα των Θρησκευτικών παρ’ ότι
µε απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας το µάθηµα αυτό
είναι οµολογιακό και κατηχητικό. Πρόκειται για κατάφωρη παρα-
βίαση του δικαιώµατος αυτοκαθορισµού της συνείδησης των
σχέσεων που έχει ο πολίτης µε το κράτος, των σχέσεων που έχει
η Εκκλησία και το Κράτος. Είναι λυπηρό ότι εσείς παραβιάζετε
την ευρωπαϊκή και την εθνική έννοµη τάξη και µε άλλους τρό-
πους σήµερα το θέµα αυτό.

Πρώτα-πρώτα λέτε ότι µέσα σε µια εβδοµάδα θα γίνει αυτή η
δήλωση που αφορά ένα µικρό υποσύνολο των µαθητών. Δηλαδή,
δεν υπάρχει άσκηση δικαιώµατος απ’ όλους. Δεύτερον, ότι πρέ-
πει να πάνε και οι δύο γονείς να υπογράψουν στον λυκειάρχη
µπροστά, στο σχολείο. Και τρίτον τα παιδιά που ψηφίζουν για να
βγάλουν εσάς και εµένα Βουλευτές, δεκαεπτά χρονών παιδιά,
δεν έχουν δικαίωµα να αυτοκαθορίζουν τη συνείδησή τους και
να λένε «εγώ δεν θέλω για λόγους συνείδησης αυτό το µάθηµα».
Είναι πρωτοφανή τα βήµατα τα οποία ακολουθείτε για να συρρι-
κνώσετε το δικαίωµα της απαλλαγής από το µάθηµα των Θρη-
σκευτικών που έχουν όλοι οι µαθητές ανεξαρτήτως που
πιστεύουν, τι πιστεύουν ή δεν πιστεύουν.

Επικαλείστε την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας.
Δεν υπάρχει απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας που να
συγκροτεί νοµολογία που λέει ότι πρέπει οπωσδήποτε η απαλ-
λαγή να γίνεται για λόγους θρησκευτικής συνείδησης. Όχι.
Υπάρχει δύο αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας για το
µάθηµα των Θρησκευτικών που σε µια παρεµπίπτουσα κρίση, όχι
στο διατακτικό, αναφέρεται ενδεικτική η αιτιολογία ότι θα µπο-
ρούσε να επικαλεστεί κάποιος θέµα θρησκευτικής συνείδησης.
Προσέξτε. Όχι διατακτικό. Παρεµπίπτουσα κρίση. Όχι ειδική
απόφαση που να συγκροτεί νοµολογία του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας. Ενδεικτική: «θα µπορούσε να…». Αφήστε τα αυτά, λοι-
πόν. Παρανοµείτε. Και παρανοµείτε εν γνώση σας γιατί θέλετε
να καλύψετε θρησκόληπτους που αποτελούν ένα µέρος, όχι
όλοι, του εκλογικού σας ακροατηρίου, ακροδεξιούς. Εκεί απευ-
θύνεστε.

Είστε όµως και ανειλικρινής γιατί αυτή την απόφαση για να την
εφαρµόσετε πρέπει να στείλετε κι άλλη εγκύκλιο που να λέτε
στους λυκειάρχες και τους γυµνασιάρχες να κάνουν έλεγχο θρη-
σκευτικού φρονήµατος των γονέων. Να κάνουµε έλεγχο ειλικρι-
νούς δήλωσης. Το κάνετε αυτό; Δηλαδή, αν πάει ένας γονιός που

είναι χριστιανός ορθόδοξος και πει «για λόγους συνείδησης ,γιατί
το µάθηµα αυτό δεν καλύπτει τη θρησκευτική µου πεποίθησή,
την αντίληψή µου για τη θρησκεία, να µην κάνει το παιδί µου αυτό
το µάθηµα», θα ελέγχετε αν είναι χριστιανός ορθόδοξος; Θα κά-
νετε έλεγχο αυτό που ονοµάζουµε forum internum; Πού πηγαί-
νετε λοιπόν; Τι ακολουθείτε; Αυτός είναι ο φιλελευθερισµός σας;

Καταλαβαίνω ότι έχετε εµπλακεί σε ένα ψηφοθηρικό παιχνίδι
υποκριτικό. Είναι σαφές αυτό το πράγµα. Όµως είναι εις βάρος
της χώρας µας γιατί θα καταδικαστεί ξανά η χώρα µας. Έχει κα-
ταδικαστεί από το ευρωπαϊκό δικαστήριο. Θα ξανακαταδικαστεί
αν πάει άλλος γονιός. Και βεβαίως δηµιούργησε µια λανθασµένη
αντίληψη για το µάθηµα των Θρησκευτικών, για το κύρος του µα-
θήµατος στα παιδιά, διότι επιβάλλεται τον θρησκευτικό φρονη-
µατισµό ενώ αυτό είναι αντικείµενο της ελευθερίας συνείδησης
του κάθε πολίτη. Γι’ αυτόν τον λόγο πιστεύω ότι πρέπει να αφή-
σετε τα κόλπα αυτά και να υιοθετήσετε την άποψη ότι το µάθηµα
των Θρησκευτικών πρέπει να είναι ένα µάθηµα γνώσης και όχι
πίστης. Να είναι µάθηµα που σέβεται τον συνειδησιακό αυτοκα-
θορισµό των πολιτών, που σέβεται τα παιδιά και τους γονείς και
δεν µας οδηγεί σε µεθόδους, όπως φαίνεται από τη µεθοδολογία
σας, ελέγχου του θρησκευτικού φρονήµατος.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ. Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω µε µία διόρθωση µε σεβασµό, κύριε Φίλη, αν µου

επιτρέπετε. Το µάθηµα δεν είναι οµολογιακό και κατηχητικό.
Είναι ή οµολογιακό ή κατηχητικό. Λέτε, λοιπόν, ότι εµείς παρα-
νοούµε επί τρία χρόνια. Θα σας πω, λοιπόν, στην πρωτολογία και
θα το αναπτύξω εκτενέστερα στη δευτερολογία µου ότι δεν πα-
ρανοµούµε. Εγώ για την οικονοµία της συζήτησης να προσχω-
ρήσω στη δική σας εκτίµηση. Αν παρανοµούµε -που δεν
παρανοµούµε- παρανοµήσατε κι εσείς. Επαναλαµβάνω. Δεν πα-
ρανοµούµε αλλά ας προσχωρήσω στο επιχείρηµά σας για να σας
πω αυτό.

Τρίτο, καθόλου ψηφοθηρικά δεν λειτουργούµε. Θα µπορούσα
πολύ εύκολα και αβασάνιστα, όπως το διατυπώσατε εσείς εδώ,
να σας το επιστρέψω. Εγώ σας είπα στην αρχή της συζήτησης
ότι καµαρώνω που φέρει την υπογραφή µου αυτό το έγγραφο.
Δεν λειτουργούµε ψηφοθηρικά. Θα το αναπτύξω και στην πο-
ρεία.

Μας εγκαλείτε, λοιπόν κύριε Υπουργέ, γιατί δεν σεβόµαστε την
Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων και τη γνώµη της. Θα
σας θυµίσω το πιο εύκολο, το πιο απλό να υλοποιηθεί. Στη δευ-
τερολογία θα επανέλθω. Επί των ηµερών σας η Αρχή Προστα-
σίας Προσωπικών Δεδοµένων είχε εκδώσει την υπ’ αριθµόν 94
στις 6-8-2015 απόφαση της Ολοµέλειας και σύστησε στη διοί-
κηση, στο Υπουργείο Παιδείας δηλαδή, να υπάρχει σύµφωνα µε
το άρθρο 43 παράγραφος 2, εδάφιο β του Συντάγµατος ειδική
νοµοθετική εξουσιοδότηση στον εκάστοτε Υπουργό Παιδείας να
ρυθµίζει µε υπουργική απόφαση και όχι µε εγκυκλίους, όπως γι-
νόταν, θέµατα που αφορούν στη θρησκευτική ελευθερία και στη
θρησκευτική συνείδηση.

Μετά από τρία ολόκληρα χρόνια από την απόφαση αυτή της
Αρχής Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων, ο κ. Γαβρόγλου
εξέδωσε το 2018 υπουργική απόφαση µε αριθµό 10645 για τις
εγγραφές, µετεγγραφές, τη φοίτηση και θέµατα οργάνωσης της
σχολικής ζωής στα σχολεία της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης
χωρίς να έχει προβλέψει να κάνει την ειδική νοµοθετική εξουσιο-
δότηση. Γιατί το αναφέρω αυτό; Τίποτε πιο απλό και πιο εύκολο
δεν υπήρχε -νοµικός είστε και το καταλαβαίνετε- απ’ αυτή τη τε-
χνική συµµόρφωση µε τις οδηγίες της Αρχής Προστασίας Προ-
σωπικών Δεδοµένων. Δεν δηµιουργούσε κάποια δυσκολία. Ούτε
αντίθετο µε τη συνείδησή σας, ούτε µε τις αρχές σας ούτε µε
την πρακτική σας. Ένα απλό τεχνικό θέµα καθόλου δύσκολο
στην εφαρµογή.

Τι επιλέγει το Υπουργείο µας; Συµµόρφωση µε τις αποφάσεις
της ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επικρατείας. Εκδόθηκε το
2019 η µε αριθµό 1749 απόφαση του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας. Καθόρισε για πρώτη φορά το περιεχόµενο της αίτησης για
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τη νόµιµη απαλλαγή από το µάθηµα των Θρησκευτικών και ανα-
φέρεται verbatim: «Λόγοι θρησκευτικής συνείδησης δεν επιτρέ-
πουν τη συµµετοχή µου ή του παιδιού µου στο µάθηµα των
Θρησκευτικών». Αυτά πρέπει να περιλαµβάνονται στην αίτηση.
Δεν είναι φράση αντίθετη µε το Σύνταγµα. Επαναλαµβάνετε το
σκεπτικό της απόφασης σε όλες τις µεταγενέστερες αποφάσεις
του Συµβουλίου της Επικρατείας και στην απόφαση του Ευρω-
παϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων η υπόθεση Παπα-
γεωργίου κ.λπ.. 

Εν συνεχεία εκδόθηκε το 2021 η µε αριθµό 1362 απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας και το Υπουργείο εφαρµόζοντας τη
δικαστική απόφαση προχώρησε στιβαρά και αυστηρά νοµικά σε
νοµοθετική διάταξη µε το άρθρο 37 του νόµου του 4777/2021.
Σύµφωνα µε το άρθρο αυτό καθορίζονται µε υπουργική από-
φαση οι διαδικασίες και οι προθέσεις απαλλαγής από το µάθηµα
των Θρησκευτικών. Εκδόθηκε σε εκτέλεση αυτής της νοµοθετι-
κής διάταξης υπουργική απόφαση το 2021 που αντικατέστησε
την προηγούµενη του 2019.

Μεταγενέστερα το Συµβούλιο της Επικρατείας εξέδωσε την
απόφαση 1478/2022 και ακύρωσε αυτή που σας ανέφερα γιατί
για την έκδοση της ως ουσιώδης τύπος ήταν απαραίτητη η
γνώµη της Αρχής Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων. Εµείς τι
κάναµε; Συµµορφωθήκαµε µε την απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας. Ζητήσαµε την 1-8-2022 µε έγγραφο τη γνώµη της
Αρχής Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων. Να επαναλάβω ότι
ήταν ουσιώδης τύπος. Το ζήτησε το δικαστήριο και συµµορφω-
θήκαµε. Και πράγµατι η αρχή εξέδωσε την µε αριθµό 2 του 2022
γνωµοδότησή της. Και γι’ αυτό σε συνέχεια συµµορφούµενη εκ-
δώσαµε νέα υπουργική απόφαση.

Αυτά για την πρωτολογία µου, κύριε Πρόεδρε. Δεν µου µηδε-
νίσατε τον χρόνο. Θα επανέλθω στη δευτερολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Φίλη, έχετε τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κυρία Υπουργέ, να συµφωνήσουµε ότι πα-
ραµελήσατε να ζητήσετε τη γνώµη της Αρχής Προστασίας Προ-
σωπικών Δεδοµένων και γι’ αυτό ουσιαστικά καταδικαστήκατε από
το Συµβούλιο της Επικρατείας και αναγκαστήκατε να επανέλθετε
και να ζητήσετε τη γνώµη του. Αυτό δείχνει τον σεβασµό απέναντι
στην αρχή που έχετε, που επιβεβαιώθηκε και κατά τη διάρκεια της
υγειονοµικής κρίσης µε το θέµα της ηλεκτρονικής διδασκαλίας.
Είναι η γνωστή ιστορία µε το σκάνδαλο το οποίο αποκαλύφθηκε
και µε απόφαση της Αρχής Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων.
Αλλά αυτό για την ιστορία. Επαναλαµβάνω. Το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας δεν έχει αποφασίσει ειδικά περί του θέµατος που συζη-
τούµε αλλά παρεµπιπτόντως υπάρχει µία κρίση σε µία απόφαση
για τα σχολικά προγράµµατα θρησκευτικών. 

Είναι µάλιστα ενδεικτική κρίση. «Θα µπορούσε να…», αυτή
είναι η κρίση. Αλλά πέραν αυτού, υπάρχει η απόφαση του Ευρω-
παϊκού Δικαστηρίου, η οποία δεσµεύει την έννοµη τάξη, την εσω-
τερική, υπάρχει το Σύνταγµα, υπάρχει η Ευρωπαϊκή Σύµβαση
Δικαιωµάτων του Ανθρώπου. Γιατί επιµένετε να λέτε «λόγοι θρη-
σκευτικής συνείδησης» και όχι «λόγοι συνείδησης»; Διότι οι λόγοι
συνείδησης παραπέµπουν σε αυτό που όλοι καταλαβαίνουµε, σε
µια κοσµοθεωρητική αντίληψη. Και οι λόγοι θρησκευτικής συνεί-
δησης, εγώ θα έλεγα, σε αυτό παραπέµπουν. Αλλά εσείς επιµέ-
νετε να θέλετε να βάζετε τη διάθεση ότι έχουν δικαίωµα να
αντιτείνουν λόγους θρησκευτικής συνείδησης µόνον όσοι δεν
είναι χριστιανοί ορθόδοξοι.

Εδώ είναι το µεγάλο πρόβληµα µε την απόφασή σας. Αποκλεί-
ετε από τη µεγάλη πλειονότητα των Ελλήνων πολιτών να ασκή-
σουν το δικαίωµα που έχουν για απαλλαγή από το µάθηµα των
Θρησκευτικών. Τους αποκλείετε. Λέτε µόνο όποιος δεν είναι χρι-
στιανός ορθόδοξος, δηλαδή το 2% των Ελλήνων πολιτών έχει δι-
καίωµα επικαλούµενο θρησκευτική συνείδηση να µην πάρει το
µάθηµα των Θρησκευτικών, το οποίο είναι οµολογιακό και κατη-
χητικό.

Συνεπώς τι κάνετε; Παραβιάζετε, επαναλαµβάνω, τον αυτοκα-
θορισµό της συνείδησης του Έλληνα πολίτη. Μετατρέπετε το
σχολείο σε κατηχητικό. Δεν είναι δουλειά του σχολείου να είναι
κατηχητικό. Το κατηχητικό το έχει η Εκκλησία. Ας πηγαίνει
όποιος θέλει τα παιδιά του εκεί να κάνουν µάθηµα. 

Συνεπώς ερωτώ: µε βάση την αντισυνταγµατική απόφασή σας
που αναγνωρίζετε µόνον στους ετερόδοξους το δικαίωµα της
απαλλαγής από τα Θρησκευτικά. Τι κάνετε ακριβώς; Εφαρµόζετε
απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας; Λέει το Συµβούλιο
της Επικρατείας ότι οι ετερόδοξοι µόνο έχουν δικαίωµα επικα-
λούµενοι θρησκευτική συνείδηση, να απαλλάσσονται από τα
Θρησκευτικά; Αυτό λέει η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας; Να µας τη διαβάσετε να την ακούσουµε.

Και δεύτερον, µε βάση αυτή την απόφασή σας ότι µόνο οι ετε-
ρόδοξοι έχουν δικαίωµα απαλλαγής, θα κάνετε έλεγχο θρησκευ-
τικού φρονήµατος των γονέων και έλεγχο ειλικρίνειας της
δήλωσης των γονέων σε κάθε σχολείο; Καταλαβαίνετε σε τι ορ-
γουελιανό καθεστώς οδηγούµαστε και σε τι αναστάτωση στην
εκπαίδευση; 

Γιατί επιµένετε όµως; Επιµένετε γιατί εξυπηρετείτε ξεκάθαρα
ένα ακροδεξιό θρησκόληπτο κοινό. Δεν είναι αυτοί όλοι οι ψηφο-
φόροι της Νέας Δηµοκρατίας. Έχω µιλήσει µε πολλούς που δεν
συµµερίζονται την άποψή σας. Οι ψηφοφόροι της Νέας Δηµο-
κρατίας, ένα κοµµάτι που θέλετε να κερδίσετε και να συσπειρώ-
νετε σήµερα µέσα στη γενικότερη κρίση που αντιµετωπίζει η
Κυβέρνηση, κρίση νοµιµοποίησης στην ουσία, κρίση που έχει να
κάνει µε την κάµψη της δηµοκρατίας, µε τις υποκλοπές, µε τον
αυταρχισµό, µε την επίθεση στη νεολαία, είναι µια κρίση που δεν
αντιµετωπίζεται µε το να πάτε ακόµη πιο δεξιά, πιο ακροδεξιά.
Θα χάσετε µε αυτήν την αντίληψη.

Κυρία Υπουργέ, σας καλώ να σεβαστείτε το Σύνταγµα, την
ΕΣΔΑ, να σεβαστείτε τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας τις οποίες καταπατάτε, να σεβαστείτε τον Έλληνα πολίτη
που θέλει να ασκήσει το δικαίωµά του το παιδί του να µην πάει
να διδαχθεί ένα µάθηµα κατηχητικό, ένα µάθηµα το οποίο είναι
έξω από τις θρησκευτικές αλλά και τις γενικότερες αντιλήψεις
τις κοσµοθεωρητικές.

Όπως έχει γνωµατεύσει ο Αριστόβουλος Μάνεσης όταν το
Σύνταγµα µιλάει για θρησκευτική πεποίθηση, εννοεί την κοσµο-
θεωρητική πεποίθηση του πολίτη, την αρνητική ή θετική σχέση
του πολίτη µε το θείο. Δεν εννοεί θρησκευτική και µάλιστα µε την
έννοια τη στενά δογµατική του χριστιανού ορθόδοξου. 

Εσείς λοιπόν επιλέγετε µια πολύ συσταλτική ερµηνεία, µία ερ-
µηνεία η οποία ανατρέπει το Σύνταγµα, ανατρέπει το δικαίωµα
του πολίτη στον αυτοκαθορισµό της συνείδησης του.

Και ξαναλέω θα κάνετε έλεγχο θρησκευτικού φρονήµατος στα
γυµνάσια και στους γονείς; Και ξαναλέω γιατί και οι δύο γονείς
να πηγαίνουν να υπογράφουν; Δεν µπορούµε να έχουµε ηλε-
κτρονική υπογραφή και να υπογράφουν για απαλλαγή; Γιατί τα
παιδιά δεκαεπτά χρονών και τα οποία ψηφίζουν για να βγάλουν
Κυβέρνηση δεν έχουν δικαίωµα να ζητούν να πάρουν απαλλαγή
Θρησκευτικών;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Με εντυπωσίασε η αναφορά σας στην ανθρωπογεωγραφία των
ψηφοφόρων υποστηρικτών της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν ξέρω
από πού αντλείτε αυτή την εκτίµηση και γιατί µας κάνετε και υπο-
δείξεις, αλλά εν πάση περιπτώσει δεν είναι της παρούσης. 

Νοµίζω ότι στην πρωτολογία δεν χρησιµοποίησα ούτε τεχνι-
κούς ούτε αυστηρά νοµικούς όρους για να γίνω αντιληπτή σε οι-
ονδήποτε γιατί οι νοµικοί µπορούµε να συνεννοηθούµε και µε
αυτούς, αλλά ο κόσµος πρέπει να αντιλαµβάνεται. 

Λέω λοιπόν αυστηρά επί της ερώτησης, κύριε Πρόεδρε ότι η
Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων εξέδωσε, όπως είπα
και στην πρωτολογία την µε αριθµό 2 του 2022 γνωµοδότησή της
και εκεί παρεµβαίνει, κύριε Φίλη, στη φύση του µαθήµατος των
Θρησκευτικών και αναφέρει ότι το µάθηµα έχει κατηχητικό χα-
ρακτήρα. Η φύση του µαθήµατος είναι δεδοµένη. Τον διαχωρι-
σµό του µαθήµατος σε οµολογιακό ή κατηχητικό τον
διαλαµβάνουν στα σκεπτικά τους οι αποφάσεις του Συµβουλίου
της Επικρατείας του 2018 και 2019 που χαρακτηρίζουν το µά-
θηµα των Θρησκευτικών ως οµολογιακό, δηλαδή εξετάζεται
αυτό που λέει το δόγµα, το ερευνούµε, το εξετάζουµε, το µελε-
τούµε, όπως και σε κάθε άλλο µάθηµα.
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Άρα λοιπόν δικαστικές αποφάσεις από το Ανώτατο Δικαστήριο
νοµικά και επαρκώς αιτιολογηµένες, αναφέρουν ότι ο χαρακτη-
ρισµός του µαθήµατος ως οµολογιακός είναι σύµφωνος µε το
Σύνταγµα. Γιατί η διδασκαλία του µαθήµατος µε τον τρόπο που
γίνεται δεν συνιστά επιβολή πίστεως προς την επικρατούσα θρη-
σκεία, αφού στο µάθηµα αυτό πραγµατώνεται ο σκοπός της παι-
δείας, δηλαδή η ανάπτυξη της θρησκευτικής συνείδησης.
Σύµφωνα επαναλαµβάνω µε την παράγραφο 2 του άρθρου 16
του Συντάγµατος, η οποία απευθύνεται αποκλειστικά και λόγω
του περιεχοµένου του στους µαθητές που ασπάζονται το ορθό-
δοξο χριστιανικό δόγµα και όχι στους ετερόδοξους, αλλόθρη-
σκους ή άθεους. Αυτά είναι από τις δικαστικές αποφάσεις. Άρα
λοιπόν δεν είναι το µάθηµα κατηχητικό, µε την έννοια της προ-
σήλωσης της πίστης, χωρίς έρευνα.

Τώρα, καθοµολογούµενο και κοινώς αποδεκτό. Η Αρχή Προ-
στασίας Προσωπικών Δεδοµένων δεν µπορεί να επέµβει στη
φύση του µαθήµατος. Μπορεί να δίνει οδηγίες, να δίνει υποδεί-
ξεις, να κάνει συστάσεις, έχουν βαρύτητα, έχουν σηµασία αναµ-
φίβολα. Δεν µπορεί όµως να παρακάµψει ή να υπερβεί τις
αποφάσεις των δικαστηρίων. 

Η Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων µε τη γνωµοδό-
τηση της, αυτή τη γνωµοδότηση µε αριθµό 2 του 2022, γνώριζε
το περιεχόµενο των αποφάσεων του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας για τη φύση του µαθήµατος. Έκανε όµως από µόνη της
υπέρβαση όσων είχαν κριθεί µε τις δικαστικές αποφάσεις και
όσων ισχύουν µε το Σύνταγµα. Το αν εσείς θέλετε να εφαρµό-
σουµε την απόφαση της Αρχής Προστασίας Προσωπικών Δεδο-
µένων γιατί αυτό είναι σύµφωνα µε τις δικές σας αντιλήψεις,
νοµίζω ότι νοµικά δεν στέκει και δεν µπορώ να επιµείνω περισ-
σότερο, γιατί δεν υπάρχουν και επιχειρήµατα τα οποία µπορούν
να υποστηρίξουν αυτό που εσείς µόλις διατυπώσατε. 

Θα σας πω όµως κάτι άλλο και προσπάθησα να σας προειδο-
ποιήσω στην πρωτολογία µου, λέγοντάς σας ότι θα επιµείνω,
διότι αν εσείς ισχυρίζεστε ότι παρανοµούµε, κάτι τέτοιο κάνατε
κι εσείς, δεν την ακούσατε την προτροπή µου. Τώρα λοιπόν θα
σας πω ότι οι απόψεις της Αρχής Προστασίας Προσωπικών Δε-
δοµένων είναι γνωστές από το 2002. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε λίγο χρόνο, δεν έκανα κατά-
χρηση της προηγούµενης τοποθέτησης µου. Θέλω πολύ λίγο
χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μάλιστα.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Το απόσπασµα της απόφασης 77α του 2002 της αρχής λέει προς
το Υπουργείο: Να εκδώσει κάθε αναγκαία οδηγία προς τις οικείες
εκπαιδευτικές αρχές και τους διευθυντές των σχολείων ώστε
εφεξής από τους γονείς ή κηδεµόνες που επιθυµούν τα παιδιά
τους να απαλλαγούν από το µάθηµα των Θρησκευτικών να µην
ζητείται να δηλώνουν αν είναι άθρησκοι, ετερόδοξοι ή ετερόθρη-
σκοι αλλά να ασκούν το δικαίωµά τους αυτό κατ’ επίκληση των
πεποιθήσεών τους χωρίς να προβαίνουν σε περαιτέρω διευκρι-
νίσεις. 

Επαναλαµβάνω, το 2002 η Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δε-
δοµένων. Στην περίοδο δηλαδή, κύριε Φίλη που εσείς ήσασταν
Υπουργός υπήρχε αυτή η απόφαση της αρχής, µε αυτό το πε-
ριεχόµενο που εσείς ζητάτε από εµάς τώρα να εφαρµόσουµε.
Εσείς όµως δεν την εφαρµόσατε. Άρα κατά τις δικές σας δηλώ-
σεις και εκτιµήσεις παρανοµήσατε. Και όχι απλώς δεν την εφαρ-
µόσατε, αλλά διατηρήσαµε και τη φράση «επειδή δεν είµαι

χριστιανός ορθόδοξος» που εµπεριείχε η υπεύθυνη δήλωση της
εγκυκλίου 23 Ιανουαρίου 2015. 

Εγώ δεν τολµώ να πω ότι το κάνατε γιατί απευθυνθήκατε σε
ένα άλλο µισαλλόδοξο, σκοταδιστικό ακροατήριο όπως είπατε
πριν εσείς για µας.

Και γιατί δεν την εφαρµόσατε; Και ορθά δεν την εφαρµόσατε.
Γιατί υπήρχε απόφαση δικαστηρίου και το δικαστήριο αυτό ήταν
το Διοικητικό Εφετείο Χανίων, βάσει της οποίας εκδόθηκε και η
εγκύκλιος του 2015 και πράξατε πολύ σωστά και τηρήσατε την
απόφαση του δικαστηρίου, γιατί προφανώς άλλη είναι η προσω-
πική σας γνώµη, τη διατυπώνετε ευθαρσώς και δηµόσια και παρά
την απόφαση της αρχής, η οποία ήταν αντίθετη µε αυτά που το
δικαστήριο, το Διοικητικό Εφετείο Χανίων διελάµβανε. 

Άρα λοιπόν εσείς που σεβαστήκατε την απόφαση, ορθά επα-
ναλαµβάνω, του Διοικητικού Εφετείου Χανίων, εγκαλείτε εµάς
γιατί εφαρµόζουµε αποφάσεις Ανώτατου Δικαστηρίου του Σ.τ.Ε..
Και οι αποφάσεις ξέρετε πολύ καλά ότι είναι δεσµευτικές για τη
διοίκηση. Δεν εξαρτάται ούτε είναι στη διακριτική µας ευχέρεια
αν θα εφαρµόσουµε µια απόφαση δικαστηρίου ή όχι.

Και εµείς λοιπόν φαίνεται ότι δεν έχουµε ιδεοληπτική εµµονή.
Το µάθηµα των Θρησκευτικών το αντιµετωπίζουµε ως ένα κανο-
νικό µάθηµα, το οποίο παρέχει γνώσεις για τον ορθόδοξο χρι-
στιανισµό. Αυτό το επιτάσσει και το σύνταγµα και οι αποφάσεις
του Σ.τ.Ε.. Και αυτή είναι η έννοια του οµολογιακού χαρακτήρα
του µαθήµατος. Η ύλη του µαθήµατος, ο τρόπος διδασκαλίας
καθορίζονται από το ΙΕΠ. 

Οι απόψεις µας δεν είναι ούτε υπέρ ούτε κατά κάποιας οµάδας
ανθρώπων ούτε κρίνονται µε βάση την πίστη τους. Οι απόψεις
µας είναι σύγχρονες. Είναι νοµικά τεκµηριωµένες. Ούτε τη διά-
θεση έχουµε ούτε το περιθώριο να αποκλίνουµε από τις δικαστι-
κές αποφάσεις.

Σε ό,τι αφορά την ιδεοληψία, την εµµονή, τη µονολιθικότητα,
τον σκοταδισµό, θα µπορούσα πολύ εύκολα να σας το επι-
στρέψω.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ.
Δεν θα ζητηθεί κατόπιν συνεννόησης η πέµπτη µε αριθµό

986/8-9-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Αλέξανδρου Τριανταφυλλίδη προς τον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών, µε θέµα: «Αναίτια κωλυσιεργία στην έγκριση της
Συλλογικής Σύµβασης Εργασίας (ΣΣΕ) των εργαζοµένων του
ΟΑΣΘ. Προφανής προσπάθεια απαξίωσης του οργανισµού από
την Κυβέρνηση».

Επίσης δεν θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 988/9-9-2022 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα
Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βασιλείου – Πέτρου Σπανάκη
προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα: «Δηµι-
ουργία Παρατηρητηρίου Τιµών για τη σχολική τσάντα και τα σχο-
λικά είδη για την πληρέστερη ενηµέρωση γονέων και κηδεµόνων».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων.

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 11.10’ λύεται η συνεδρίαση για τη
Δευτέρα 19 Σεπτεµβρίου 2022 και ώρα 17.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαί-
ρων ερωτήσεων.
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